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Sárkányhajó, bowling, Tiszavirág-híd – tudósításunk 
a szolnoki Sportnapokról a 12-15. oldalon olvasható.
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Az Európai Erdészek Tanácsa (röviden CEF) elnöksé-
gének delegációja járt Brüsszelben 2012. július 18. – július 
20-a között. A delegáció tagjai voltak: Marian Stoicescu (a 
román Consilva Konföderáció elnöke), Dr. Halmágyi János 
(az EFDSZ elnöke, a CEF alelnöke), Ali Kucukaydin (a Tö-
rök Erdőmérnöki Kamara elnöke, a CEF alelnöke), Zorán 
Govedar (a bosznia-hercegovinai Banja Lukai Egyetem Er-
dőmérnöki Karának Dékánja) és Milán Medarevic (a Belgrá-
di Egyetem Erdőmérnöki Karának Dékánja).

A delegációt fogadta Jerzy Plewa, az Európai Bizottság 
Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Igazgatóságának (DG 
ARGI) igazgatóhelyettese ,valamint Markus Holzer osztály-
vezető és Maria Gafo Gomez Zamolla szakmunkatárs.

A delegáció az alábbi dokumentumokat terjesztett be:

Javaslat az Európai Szerződés megkötésére 
az erdészeti ágazattal

Az Európai Unió erdeinek területe mára meghaladja a 170 
millió hektárt, ami az EU teljes területének 31%-át jelenti.

Az erdők szerepe, fontossága és funkciója ismert mind a 
27 tagállamban, de jelen pillanatban az Európai Uniós szerző-
désben semmilyen említés nem esik az erdészetről, faiparról 
vagy más erdészeti termékekről (kivéve az Európai szerző-
désben is megjelenő parafát). Ezért nem is létezik formális 
alapja, hogy egy Európai Uniós erdészeti stratégia vagy egy 
erdészeti hatóság létrejöjjön az Európai Bizottság berkein 
belül. Ez idáig az Európai Unió intézményei az erdészeti 
kérdésekben más szabályzatok jogi alapját használták, külö-
nösképp a közösségi mezőgazdasági vagy környezetvédelmi 
szabályzatot. Az Európai Uniónak határozott stratégiája van a 
válságból való kilábalásra, ahogy az Európai Bizottság fogal-
maz: „Európai Stratégia az okos, fenntartható és befogadó nö-
vekedés elérésére 2020-ig”. Az Európai Stratégia öt fő célja 
a Közösségi Erdészeti Stratégia céljai is lehetnek és lefordít-
hatók nemzeti célokra is: foglalkoztatás, kutatás és fejlesztés, 
klímaváltozás és energia, oktatás és harc a szegénység ellen.

Jelenleg az Európai Unió tagállamai között nagy különb-
ségek jelentkezhetnek a fenntartható erdőgazdálkodás alkal-
mazása és az annak való megfelelőség terén. Néhány ország-
ban az erdővédelem sikeresebb, mint máshol a kormányzati 
felügyeletnek és irányításnak köszönhetően. A fenntartható 
erdőgazdálkodásért felelős hatóságok az EU egyes országa-
iban hiányoznak, ami negatív hatással lehet néhány, a gaz-
dasági és pénzügyi válság miatt egyébként is veszélyeztetett 
országra, hogy az erdők védelme nélkül el is veszíthetik azo-
kat.

A fenntartható erdőgazdálkodás korlátozása vagy nem al-
kalmazása (függetlenül az tulajdonosi szerkezettől) negatív 
hatással van az erdőkre, az erdészeti oktatásra, az erdészeti 
kutatásokra, csökkenti a munkahelyek számát, egyre nagyobb 
számú erdészeti diplomás nem tud elhelyezkedni és az erdé-
szeti kutatásra fordított pénzügyi erőforrások csökkennek.

A CEF úgy gondolja, hogy az EU intézményeinek köz-
benjárása szükséges, hogy egy Európai Uniós Szerződés lét-
rejöjjön az erdészeti ágazattal, annak érdekében, hogy létre 
lehessen hozni egy Európai Bizottság szintű erdészeti ható-
ságot, ami kezdeményezné a Közösségi Erdészeti Politika és 
Stratégia létrehozását és a fenntartható erdőgazdálkodás be-
vezetését és felügyeletét.

Ezért a CEF azt javasolja az Európai Bizottság Mezőgaz-
dasági és Vidékfejlesztési Igazgatóságának, hogy járjon köz-
ben az Európa Tanácsnál és az Európai Parlamentnél, hogy 
jöjjön létre EU-s szerződés az erdészeti ágazattal.

Erdészet az európai szintéren

Az európai erdészek, erdészeti szervezetek és az erdészet-
hez kapcsolódó intézmények támogatását élvezi egy egyedi 
kezdeményezés, a Miniszteri Konferencia az Európai Erdők 
Védelmére („FOREST EUROPE”). Ez idáig a konferencia 19 
elköteleződést és vállalást fogadott be, amelyek keretrend-
szerként szolgálnak fenntartható erdőgazdálkodás megvaló-
sítására az európai országokban.

Továbbá Miniszteri Konferencia kialakította a Pán-Euró-
pai követelmények és mutatók rendszerét a fenntartható erdő-
gazdálkodás számára, amelyet számos régióbeli ország haté-
konyan alkalmaz. A FOREST EUROPE 2011. június 14-16-a 
között megrendezett 6. konferenciáján tárgyalásokat indított 
egy jogi kötelemmel járó európai erdészeti egyezmény alá-
írására, az Európai Unió 2020-as programjának részeként. 
A FOREST EUROPE eseményein Európa és az Európai Kö-
zösség 46 országának képviselői vesznek részt. Az Európai 
Unió tagországai és azok erdészei, valamint erdészeti szerve-
zetei főszerepet játszanak egy ilyen jelentős folyamatban. A 
FOREST EUROPE eredményei, vállalásai és úttörő kezde-
ményezései a fenntartható erdőgazdálkodás vezető eszközeit 
biztosítják nem csak az európai kontinensen, hanem az egész 
világon. Sok ország és régió erdészeti szabályozásának alap-
ját képezi.

Európa minden erdésze és erdészeti szervezete észlelte, 
hogy nem létezik technika, hivatal vagy hivatalos keretrend-
szer az Európai Unió erdészetére, mivel ezek a rendelkezések 
az Európai Szerződésben foglaltak. Habár az európai erdők 
létfontosságú és nélkülözhetetlen erőforrások a felnövekvő 
európai generációk számára.

Az Európai Erdőszakértők Tanácsadó 
Csoportjának rövid bemutatása

Különböző európai országok erdészeti szervezetei, erdé-
szeti kutató intézetei és erdészeti egyetemi karai kezdemé-
nyezték az Európai Erdőszakértők Tanácsadó Csoportjának 
létrehozását a CEF védnöksége alatt. 

CEF elnökségi delegáció járt 
Brüsszelben
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Az Európai Erdőszakértők Tanácsadó Csoportja elérhető 
lesz az Európai Unó intézményei és az Európa Tanács intéz-
ményei számára konzultációs céllal. Továbbá, a Tanácsadó 
Csoport képviselni fogja társadalmi-gazdasági kategóriáit, 
valamint az európai erdészeti és vidékfejlesztési politikát 
érintő álláspontját.

Az Európai Erdőszakértők Tanácsadó Csoportjának véle-
ményei, javaslatai és ajánlásai az erdészeti szektor szakmai és 
szakértői álláspontját fogják tükrözni és hozzá fognak járulni 
ezen ágazat fejlesztéséhez és erősítéséhez, az európai fenn-
tartható erdőgazdálkodásra alapozva a jelenlegi és jövőbeli 
időszakok gazdasági kihívásait fi gyelembe véve. Az Európai 
Erdőszakértők Tanácsadó Csoportja tájékoztatja az Európai 
Bizottságot a Mezőgazdasági és Vidékfejlesztési Bizottságon 
keresztül, hogy a Tanácsadó Csoport a 2004/391/EK bizott-
sági határozat 2. §-a alapján képviseltetni kívánja magát a 
társadalmi-gazdasági szervezetek, erdészeti szakszervezetek, 
erdészeti oktatás és erdészeti kutatás kategóriában.

Az Európai Erdőszakértők Tanácsadó Csoportjának 51 
tagja lesz, amelyből 35 erdészeti dolgozói, 10 oktatási és 6 
kutatási területről való, minden egyes tag erdészeket vagy 

erdészeti szervezeteket, nemzeti akadémiákat, egyetemeket 
vagy fakultásokat és erdészeti kutató intézeteket képvisel.

Jelen pillanatban az Európai Erdőszakértők Tanácsadó 
Csoportjának 19 tagja van: Finnország, Németország, Ma-
gyarország, Olaszország, Románia, Horvátország, Bosznia-
Hercegovina, Szerbia, Moldovai Köztársaság, Oroszország 
és Törökország. Az Európai Erdőszakértők Tanácsadó Cso-
portja tisztelettel meg fogja kérni a Mezőgazdasági és Vidék-
fejlesztési Biztosságot, hogy kezdeményezze a 2004/391/EK 
szakértői csoportokról szóló bizottsági döntés I. és II. mel-
lékletének teljesítését az Európai Erdőszakértők Tanácsadó 
Csoportja felvételének érdekében. A CEF elnökségi delegá-
ció írásos választ kért az DG AGRI-tól a fenti 3 dokumen-
tumra. Továbbá Jerzy Plewa javaslatára a dokumentumok 
e-mailben továbbküldésre kerültek Dacian Ciolos, Mezőgaz-
dasági és Vidékfejlesztési Bizottsági tag és Jose Manuel Silva 
Rodriguez, DG AGRI igazgató részére.

Dr. Halmágyi János
EFDSZ elnök

EFDSZ delegáció 
az Európai Erdészek Nemzetközi Találkozóján

Az EFDSZ delegációja 2012. au-
gusztus 1-4. között részt vett a romá-
niai Jászvásáron (Iasi) megrendezett 
Európai Erdészek Nemzetközi Talál-
kozóján. A sportversenyekkel kísért 
nemzetközi szimpózium mellett az 
Európai Erdészek Tanácsa (CEF) és 
az Európai Erdőszakértők Tanács-
adó Csoportja is ülésezett.

A romániai Consilva Konföderáció 
és a Román Környezetgazdálkodási és 
Erdészeti Minisztérium támogatásával 
2012. augusztus 1-4 között a romániai 
Moldva régió központjában, Jászvásá-
ron került megrendezésre az Európai 
Erdészek Nemzetközi Találkozója. A 
rendezvény több eseménynek adott ott-
hont, többek között „A 2011, az Erdők 
Nemzetközi Éve – eredmények és ese-
mények összefoglalója” című nemzet-
közi szimpóziumnak, a Consilva Kupa 
elnevezésű „hat próba” sportverseny-
nek, a CEF és az Európai Erdőszak-
értők Tanácsadó Csoportja üléseinek, 
valamint folyamatos tapasztalatcserére 
volt lehetősége az erdész szakma meg-
jelent képviselőinek. Az EFDSZ-t – Dr. 
Halmágyi János vezetésével – szakszer-
vezeti tisztségviselők és erdészeti szak-
emberek képviselték.

„A 2011, az Erdők Nemzetközi Éve 
– eredmények és események összefog-
lalója” című szimpóziumon a résztvevő 
országok bemutatták, hogy a 2011-es, 
az Erdők Nemzetközi Évének kikiáltott 
évben hazájukban milyen események 
történtek a témában. Magyar vonatko-
zásban Sári Zsolt, a Nyírerdő ZRt. osz-
tályvezetője tartott átfogó és tartalmas 
előadást.

A CEF elnökségi ülésén az EFDSZ 
két képviselője, Dr. Halmágyi János el-
nök és Dudás Péter főtitkár vett részt. 
Az ülés egyik fő témája a CEF 2012-
2014 időszakra vonatkozó stratégiájá-
nak megvitatása volt, melyben a magyar 
delegáció is jelentős szerepet kapott, hi-
szen a 2013-2014-es időszakban a CEF 
elnökséget Magyarország veszi át, Dr. 
Halmágyi János, EFDSZ elnök vezeté-
sével. A CEF 2012. augusztus 25 - 2014. 
augusztus 25. időszak stratégiájára há-
rom delegáció (román, török és magyar) 
tett javaslatot, melynek főbb elemei:
–  a fenntartható erdőgazdálkodás al-

kalmazásának támogatása az euró-
pai országokban,

–  az európai országok erdészei és az 
erdészeti szervezetek lehetőségeinek 
kiaknázása a nemzeti szintű erdésze-

ti stratégiák és politikák kialakítása, 
alkalmazása érdekében,

–  egy Európai Bizottság szintű erdé-
szeti hivatal felállításának további 
támogatása, ami segíthetné az er-
dészeti stratégia és politika Európai 
Uniós lobbiját és a „Forest Europe” 
(Miniszteri Konferencia az Európai 
Erdők Védelméért) munkájában 
való részvételt,

–  az Európai Erdőszakértők Tanács-
adó Csoportja munkájának további 
segítése.
Az Európai Erdőszakértők Tanács-

adó Csoportjának első, alakuló ülésén 
megválasztásra kerültek vezető tisztség-
viselői. Ennek értelmében a Tanácsadó 
Csoport egyik alelnöke Dr. Halmágyi 
János, az EFDSZ elnöke, valamint az 
egyik szakértő helyettes Sári Zsolt, a 
Nyírerdő ZRt. osztályvezetője.

A szakmai rendezvényeket hat 
sportágban a Consilva Kupa kísérte, 
ahol a résztvevők kispályás fociban, 
asztaliteniszben, sakkban, dartsban, os-
táblában és whist kártyában mérhették 
össze tudásukat.

Dr. Halmágyi János
EFDSZ elnök
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Szántódon tanácskozott vezérkarunk
Vállalati-intézményi szakszervezeti 

titkáraink nyári országos testületi 
értekezlettel zárták az idei első félévi 
munkát. Mégpedig az Erdészeti Üdülő 
Közös Vállalat létesítményében Szántó-
don, amely – Török Zsuzsa üdülővezető 
asszonynak és munkatársainak köszön-
hetően – mint korábban is mindig, úgy 
most is kifogástalan, kellemes feltétele-
ket biztosított a tanácskozás lebonyolí-
tásához.

Ezt közvetlenül megelőzően ugyan-
ott az Elnökség is ülésezett, részben 
éppen bizonyos témáknak a titkári érte-
kezlet elé terjeszthetősége, annak előké-
szítése érdekében.

Mindkét tanácskozást dr. Halmágyi 
János, az EFDSz elnöke vezette. A rö-
vidség érdekében a két ülésről össze-
vontan tudósítunk.

Szigorú pénzgazdálkodást 
folytatunk

Nagy hangsúlyt kapott mindkét ta-
nácskozáson Szakszervezetünk pénzgaz-
dálkodása. Anyagi helyzetünk stabil, 
de a közéleti követelményeknek meg-
felelően nekünk is szigorítanunk kell a 
számviteli bizonylatolást, pontosabban 
annak ellenőrzését. A számviteli köny-
vek adatai közötti pontos egyezőséget 
folyamatosan biztosítani kell. Az ezzel 
kapcsolatos szakmai-ellenőrzési észre-
vételeket nagyon komolyan kell ven-
nünk.

A kiadások terén fokozott taka-
rékossággal meg kell előzni a költsé-
gek növekedését. Az „ERFA Híradó” 
megjelentetéséhez célszerű támoga-
tási lehetőségeket felkutatni, hogy ez 
a költségtétel minél kevésbé terhelje a 
tagdíjbevételeket.

Fokozni kell a tagdíjfi zetési morált 
(tagdíjbefi zetési szabályzatunk fi gye-
lembe vételével). Törekedni kell a tag-
létszám stabilizálására, sőt lehetőség 
szerinti növelésére, mégpedig nem csak 
tagdíjbevételi szempontból, hanem el-
sősorban Szakszervezetünk politikai, 
mozgalmi céljainak elérése szempontjá-
ból. Ezen a téren az egész szakszerve-
zeti mozgalomban országosan gondok 
vannak, beleértve a tagság elöregedését 
is.

Gazdálkodnunk kell 
a tartalékkal is

A pénzgazdálkodással kapcsolatos 
téma volt készpénz-tartalékunk jelenle-
ginél gyümölcsözőbb banki elhelyezé-
sének megvitatása is.

Az elnök és a főtitkár felhatalmazást 
kapott, hogy – az Ellenőrző Bizottság vé-
leményét is fi gyelembe véve – mielőbb 
megtalálja pénztartalékunk elhelyezése 
szempontjából legkedvezőbbnek tűnő 
bankot és az elhelyezés módját is.

A második félév feladatai

A pénzgazdálkodási téma alapos 
megvitatása után dr. Halmágyi János az 
Elnökség idei munkatervéről, az első fél-
évben elvégzett munkáról és a második 
félévre tervezett feladatokról adott rész-
letes tájékoztatást. Kiemelkedő fontos-
ságú ezek között az a javaslat, amelyet 
az elnök intéz a Fagazdasági Országos 
Szakmai Szövetség, mint munkáltatói 
képviseleti szervezet elnökéhez, dr. 
Jung László úrhoz, az Egererdő ZRt. 
vezérigazgatójához az Ágazati Kollektív 
Szerződés megkötése szükségességének 
indokolása ügyében. A javaslattal a tes-
tület egyetértett, amint azzal is, hogy 
az Elnökség átlagosan kéthavonként, 
a titkári testület pedig negyedévenként 
ülésezzen.

Az elnök tájékoztatásával kapcso-
latban felmerült az a javaslat, hogy 
szükség lenne olyan ankét- vagy kon-
ferencia-jellegű nagyrendezvényeinkre, 
amelyek alapjában összefüggésben van-
nak szakszervezetünk fő tevékenységi 
profi ljával, de szakmai tartalmuk túl is 
mutat azon és szaktársaink szélesebb 
rétegének, sőt akár a rokon szakmáknak 
is az érdeklődésére tarthatnak számot. 
Ilyen nagyrendezvényünk már nem egy 
volt, igény is volna irántuk. Azonban – 
amint Dudás Péter főtitkár rámutatott 
– eléggé költségesek, különösen, ha kül-
földi meghívottakkal is kell számolni.

A témában nem született döntés, de 
nem is került le napirendről. További 
előkészítő munkára van szükség a ve-
zetőség részéről ahhoz, hogy dönteni 
lehessen egy esetleges nagyrendezvé-
nyünk céljáról, tárgyáról, idejéről és 
helyéről, a lebonyolítás egyéb körülmé-
nyeiről és feltételeiről.

Tájékoztatások 
időszerű fejleményekről 

Dudás Péter főtitkár felsőbb szak-
szervezeti kapcsolatunk, konföderáci-
ónk, az Értelmiségi Szakszervezeti Tö-
mörülés (ÉSzT) kongresszusáról adott 
tájékoztatást. Ennek egyik lényeges 
eseménye volt, hogy a vezetőség meg-
újítása keretében ismét az ÉSzT elnö-
kévé választották a korábbi elnököt, dr. 
Kuti László professzort.

A régi-új elnök úr neve nem isme-
retlen Híradónk olvasói előtt; előző, 
májusi lapszámunkban is jelent meg 
cikke „Kell-e nekünk szakszervezet?” 
címmel. Sőt, országos viszonylatban is 
a közfi gyelem sugarába került a múlt 
nyári nagy szakszervezeti demonstráci-
ók során tanúsított határozott, bátor ki-
állása révén (amint azt Híradónk 2011. 
évi decemberi számának 5. oldalán mi 
is megörökítettük). A jövőben az ÉSzT-
en belül valószínűleg a mérnökök és 
technikusok érdekvédelmi témáival 
foglalkozó Búzásné Putz Erzsébet al-
elnök asszonnyal is célszerű lesz külön 
erősítenünk kapcsolatainkat, mondta a 
főtitkár.

(Folytatás a 6. oldalon)



ERDÉSZETI ÉS FAIPARI HÍRADÓ6

Elmúlt a hosszú nyár...
... évszázados adatcsúcsokat dönge-

tő hőhullámaival és termést-fóliaházat-
háztetőt elverő zivataraival - diónyi jég-
esőivel. A közélettel kapcsolatban sem 
mondható el, hogy csöndes uborkasze-
zon volt a nyár, bár ezen a téren koránt-
sem forrósodott fel úgy az atmoszféra, 
mint egy évvel korábban. Nem vonul-
tak a pesti fl aszteron zászlókat lenge-
tő, táblákat-transzparenseket emelgető, 
jelszavakat-követeléseket-szidalmakat 
skandáló demonstrálók tízezrei. Nem 
száguldoztak az utcákon villogó-vijjogó 
rendőrautók, nem álltak sorfalat a köz-
lekedési csomópontokban sisakos-bőr-
páncélos biztonságiak. Egy jelentősebb 
szivárványszínű felvonulást bámulhat-
tak meg a mindig kéznél lévő alkalmi 
bámészkodók és a turisták: a másságu-
kat nyíltan vállaló „melegek” vonulását, 
amit szokás szerint az erről a dologról 
szintén mást gondolok becsmérlő szitkai 
kísértek. Ám, hogy a két tábor össze ne 
csaphasson és senkit orrba ne verjenek, 
arról a szigorú rendőrök gondoskodtak.

„Nemzeti”-ből „Emberi”

Mindazonáltal a legutóbbi lapzár-
tánk óta eltelt hetek a munka világa 
szempontjából nem múltak eseményte-
lenül.

Figyelmet érdemelt, hogy maga az 
ország operatív vezetője, a miniszterel-
nök aktivizálta magát ebből a szempont-
ból.

A mandátumának félidejéhez érke-
zett kormány vonatkozásában talán az 
eddigi leglátványosabb változás volt, 
hogy – a Nemzetgazdasági Minisztéri-
um mellett – a munka világát legköz-
vetlenebbül érintő tárca elnevezését 
„Nemzeti”-ről „Emberi” Erőforrás Mi-
nisztériumra keresztelték át. Vezetője 
pedig a leköszönő, orvos képzettségű 
dr. Réthelyi Miklós helyett a református 
lelkészből fi deszes politikussá vált Ba-
log Zoltán lett. Majd meglátjuk, hogy a 
személycsere jelent-e, hoz-e új motivá-
ciót a bér- és munkaügyek, s a szociál-
politika szempontjából?

Az új miniszter sajtónyilatkozata 
szerint az emberek boldoggá tételét, 
ehhez a keretrendszer megteremtését 
és a társadalmi különbségek eltünteté-
sét tekinti a jövő zálogának. Magasztos, 
idealisztikus célok, néhányan már meg-
próbálkoztak elérésükkel a történelem 
során; nem lesz könnyű feladat. Amiben 
viszont máris egyet lehet érteni Balog 
Zoltánnal: szerinte jelenleg romokban 
hever az ország.

„Zöldül-e” a piros szegfű?

A kormányoldal ellensúlyozására 
hivatott és mintegy az ellenzéki oldal 
zászlóshajójának tekintett legnagyobb 
ellenzéki párt, a Magyar Szocialista 
Párt két éve kinyilvánított „zöldülésé-
hez” sokan sok reményt fűztek. (Lásd 
Mesterházy Attila elnök „Zöldfordu-
latot! – A kurzus gazdasági fordulata 
helyett!” című cikkét a „Népszabadság” 
2011. június 14-i számában.) Vagyis 
ahhoz, hogy egy új, modern környezeti 
politika alapján valamilyen együttmű-

(Folytatás az 5. oldalról)
Benei Béla, a Nagykunsági Erdésze-

ti és Faipari ZRt.-nél működő szakszer-
vezeti bizottságunk titkára, mint a XVI. 
Országos Erdészeti és Faipari Sportna-
pok szervező bizottságának tagja a ren-
dezvény előkészületeinek állásáról adott 
tájékoztatást. Erre nem térünk ki, mert 
ma már a versenyek lebonyolításáról, 
mint lezajlott eseményről külön tudósí-
tásban számolhatunk be lapunkban.

Végül Berényi Gyula, Nyugdíjas Bi-
zottságunk vezetője tájékoztatta a titká-
rokat a nyugdíjasok világát érintő főbb 
eseményekről. Ezek között, sajnos, vál-
tozatlanul arról kellett szólnia, hogy az 
Országos Idősügyi Tanács tevékenysé-
ge még mindig eléggé formális. Viszont 
utalt arra, hogy saját bizottságunk bizo-
nyos működésbeli fejlesztésre készül, s 
továbbra is tartja a közvetlen kapcsola-
tot a nyugdíjasok legnagyobb érdekkép-
viseleti-érdekvédelmi szervezetével, a 
Nyugdíjasok Országos Képviseletével.

Miután a titkárok a beszámolókat vita 
nélkül tudomásul vették, dr. Halmágyi 
János elnök az értekezletet bezárta.

K. P.

Kivonat az EFDSZ 2011. évi 
számviteli beszámolójából

A Szervezet gazdálkodása 2011-ben 
megfelelt a hatályos jogszabályi előírások-
nak.

A pénzeszközök és az egyéb vagyon-
tárgyak kezelése megfelelő volt, az év végi 
leltározás során sem hiány, sem többlet fel-
tárására nem került sor.

Az EFDSZ vállalkozási tevékenységet 
2011-ben nem végzett.

A könyvelést megbízott könyvelőiroda 
végezte, aki elkészítette a Számviteli tör-
vény előírása szerinti Éves beszámolót is.
A 2011-év főbb sarokszámai a következők: 
(adatok ezer Ft-ban)

Összes bevétel:   12.337
Összes ráfordítás:  11.498
Tárgyévi eredmény:      839
Mérleg főösszege:  53.257

2012-re tervezett adatok:
Bevételek:    12.415
Kiadások:    10.239
Tárgyévi várható eredmény: 2.176
A beszámolót az Elnökség és a Titkári 

testület is elfogadta.

Személyi hírek

Az államfő július 16-i hatállyal 
Poprády Géza agrármérnököt és külke-
reskedelmi üzemgazdászt nevezte ki a 
Vidékfejlesztési Minisztérium új köz-
igazgatási államtitkárává, aki eddig a 
Magyar Agrárkamara miniszteri biztosa 
volt.

Farkas Imre, a vidékfejlesztési tárca 
eddigi államtitkára a Nemzeti Fejlesztési 
Minisztérium közigazgatási államtitká-
ra lett. Tátrai Esztert, a Vidékfejlesztési 
Minisztérium sajtófőnökét, a sajtóosz-
tály vezetőjét felmentették tisztségéből. 
Posztját Szerdahelyi Kinga, a Magyar 
Posta korábbi szóvivője vette át.

Ugyancsak váratlanul felmentet-
ték beosztásából dr. Seregi János üv. 
igazgatót az állami erdőgazdasági rész-
vénytársaságok fölötti tulajdonosi jog-
gyakorlást ellátó Magyar Fejlesztési 
Bankban. Dr. Seregi eltávozott a bank-
ból. Az MFB ZRt. Agrár- és Turisztikai 
Befektetési Főigazgatóságának irányítá-
sára július 30- tól Nagy András kapott 
megbízást.

(Forrás: ForestPress)
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ködés jön létre az ellenzéki pártok kö-
zött, aminek a környezeti tényezőkkel 
gazdálkodó szervezetek, mint amilyen 
az erdészet is, politikai hasznát látják. A 
Lehet Más a Politika (LMP) párttal kap-
csolatban pedig egyenesen az az illúzió 
alakult ki, hogy az LMP lesz a magyar 
zöld párt. Csak erősítette ezt az elkép-
zelést az a tény, hogy Schiffer András 
pártelnököt Jávor Benedek, az ismert 
környezetvédő, az Országgyűlés Fenn-
tartható Fejlődés Bizottságának elnöke 
váltotta a frakcióvezetői tisztségben az 
év elején.

Ezzel szemben a nyári hónapok-
ban is az volt a benyomásunk, hogy az 
MSzP változatlanul a belső megújulá-
sának részleteivel van elfoglalva (ami-
re egyébként jó oka van). A „Balolda-
liság, remény, erő” jegyében elkészült 
az „Iránytű” is, de a zöldfordulat körül 
egyelőre csönd van, a piros szegfű nem 
zöldül, csak kisebb lett. Az LMP pedig 
alkalmasint úgy értékeli a helyzetet, 
hogy egy zöld program önmagában ke-
vés, szegényes ahhoz, hogy ezzel a zász-
lóval a kezében vesse magát a 2014-es 
választások küzdelmeibe.

Augusztus elején valami kis mocor-
gás észlelhető volt a törpepártok köré-
ben (4K! Negyedik Köztársaság, a Milla 
stb.) az együttműködésre irányulóan, de 
érezhető eredmény azután nem volt ta-
pasztalható.

„A Kossuth tér csendes, 
újra csendes ...”

Szűk egy éve még némely polito-
lógus nagy reményeket fűzött a nagy 
tüntetések tüzében az Országház előtt 
zászlót bontott Magyar Szolidaritási 
Mozgalom, az MSzM színrelépéséhez 
is. Lapunk decemberi számának 5-6. 
oldalán mi is írtunk erről. Ám az ősi 
magyar erény itt is gyorsabban jelent-
kezett: a széthúzás, az egyet nem értés, 
a vezetők közötti rivalizálás (Kónya 
Péter kontra Árok Kornél stb.). Pedig 
ezek az emberek szakszervezeti vezetők 
voltak. Némely politológus azt sem zár-
ja ki, hogy esetleg külső erők állnak a 
perspektivikusnak ígérkezett mozgalom 
bomlasztásának hátterében.

Az MSzM-nek is egy elég gyengé-
nek tűnő kis akciójáról adott csak hírt 
a sajtó augusztusban. Ifjúsági tagoza-
ta át akarta adni a miniszterelnöknek 
azt a vélemény-gyűjteményt, amelyet 

a párt korábban indított „Emberi kon-
zultáció” elnevezésű akciója keretében 
gyűjtött. Azt nem tudjuk, hogy a kb. 
ezer megnyilatkozást tartalmazó doku-
mentum érintette-e a munka világát is. 
Mindenesetre a Terrorelhárító Központ 
tréfát nem ismerő munkatársai a tréfás 
kivitelűnek szánt demonstráció elől le-
reteszelték a miniszterelnök házatáját. 
(A fi atal MSzM-esek csoportja „Viktor, 
csomagolj!” -t skandálva az említett do-
kumentum mellett néhány útitáskát is át 
akart adni a miniszterelnöknek a „cso-
magoláshoz”.)

Summa summarum, 2011-el szem-
ben 2012 koraőszén koszorús költőnk 
mintája nyomán azt írhatjuk: a Kossuth 
tér csendes, újra csendes, elzúgtak tün-
tetései. Július elsején is, emikor hatály-
ba lépett az új Munka Törvénykönyve, 
csupán néhány halk rikkantás hangzott 
el, „rabszolgatörvényt” emlegetve, de 
hamar csend lett. A nagy szakszervezeti 
konföderációk hallgattak.

Új Nemzeti Konzultáció 
2012

A munka világával kapcsolatos ak-
tivitás a helyben toporgó ellenzékkel 
szemben éppen ott jelentkezett, ahol azt 
nemigen vártuk a nyáron: a kormány-
oldalon. Még konkrétabban: ismét a mi-
niszterelnöknél.

Május végén, június elején több mint 
nyolc millió hazánkfi ának kézbesített a 
posta névre szóló levelet, amelyet dr. 
Orbán Viktor legsármosabb színes port-
réfotója és az „Új Nemzeti Konzultáció 
2012” emblémája díszített.

Kissé meghökkenve olvastuk a levél 
bevezetőjében: „Talán még emlékszik, 
mi, magyarok két éve úgy határoztunk, 
minden fontos kérdést megbeszélünk 
egymással, mielőtt döntéseket hozunk.” 
Az jutott ugyanis eszünkbe erről a mon-
datról, hogy éppen két éve, nyáron tá-
volítottak el egy-két óra leforgása alatt 
állásából 14 állami erdőgazdasági rész-
vénytársasági vezérigazgatót úgy, hogy 
párbeszédről szó sem volt a munka-
vállalói érdekképviseleti szervezettel. 
Persze, lehet, hogy ez nem volt „fontos 
kérdés”.

No, de nézzük a folytatást, ami így 
szólt: „Most gazdasági döntéseket kell 
hoznunk a magyar munkahelyek érde-
kében.” Ez már derék, ez már a mi vilá-
gunk, gondoltuk.

A levélhez valóban mellékeltek egy 
olyan kérdőívet, amely 16 kérdést tartal-
mazott, zömmel a munka világával kap-
csolatban, a kérdéseken belül 49 teszt-
válaszadási lehetőséggel.

A kérdések érintették: a kisvállal-
kozások megsegítését, a gazdasági vál-
ság terheinek méltányos elosztását, a 
kisgyermekes anyák munkábaállását, a 
minimálbér folyamatos emelését, az új 
munkahelyeket létrehozók támogatását, 
a fi atalok elhelyezkedését, a monopóli-
umok visszaszorítását, a cafeteria forin-
tosítását, a nyugdíjak vásárlóértékének 
megőrzését stb.

Szabadvállalkozási zónák 
létesítése

Már nem teljesen újdonságként, 
de mégis frissen hatott a felvetett kér-
dések között a szabadvállalkozási zó-
nák létesítése a munkanélküliség által 
leginkább sújtott területeken, valamint 
szociális szövetkezetek támogatott mű-
ködtetése az ország legnehezebb sorsú 
településein.

A szociális közfoglalkoztatás ke-
retében mezőgazdasági árutermeléssel 
foglalkozó egyes munkakollektívák 
szociális szövetkezetekké alakulásával a 
téma legfőbb államigazgatási profi lgaz-
dája, Pintér Sándor belügyminiszter is 
foglalkozott már a sajtóban. A miniszter 
elmondta, hogy az álláskeresők száma 
országosan 530 ezer fő körül mozog; 
a különböző közmunkaprogramokban 
pedig az idén 210 ezren fognak részt 
venni. A havi 47 ezer forint juttatásuk 
egyelőre változatlan marad.

A kérdőívnek ezek a kérdései azt su-
gallták, mintha a kormány hosszú távú 
válsághelyzetre számítva egyelőre nem 
deklaráltan, de lemondott volna a par-
lamenti választások idején beígért egy 
millió munkahely megteremtéséről és 
a meglevő munkahelyek megőrzésére 
koncentrálja erőit.

Érdeklődéssel várjuk a konzultáci-
ós közvéleménykutatás eredményének 
nyilvánosságra hozatalát, még akkor 
is, ha az előzetes újsághíradások lany-
ha, 10% körüli lakossági érdeklődésről 
szóltak.

Munkahelyvédelmi akcióterv

Markánsabb volt a miniszterelnök-
nek az Országgyűlésben július 2-án egy 
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munkahelyvédelmi akciótervről szóló 
bejelentése, s markánsabb volt annak 
fogadtatása is.

Augusztusban a miniszterelnök pos-
tai úton, névre szóló levélben tájékoztat-
ta az állampolgárokat a munkahelyvé-
delmi akciótervről, ily módon hitelesen 
pontosítva a médiában megjelent hír-
adásokat.

Az akciócsomag két részre bontha-
tó. Az egyik a legrosszabb helyzetben 
levő emberek elhelyezkedését, illetve 
munkában maradását igyekszik segíte-
ni azzal, hogy csökkenti a munkáltatók 
által utánuk fi zetendő járulékokat. Ilyen 
hátrányos helyzetű munkavállalói cso-
portok: a 25 év alatti fi atalok és az 55 év 
feletti idősödő emberek, továbbá a tartó-
san munkanélküliek, valamint a gyesről 
és a gyedről visszatérők.

A terv szerint a 25 év alattiak és az 
55 év felettiek foglalkoztatása esetén 
bruttó 100 ezer forintig 14,5%-kal csök-
kennek a munkáltatói terhek. Képzettsé-
get nem igénylő munkát végzők ugyan-
ezt a támogatást élvezik.

A kisgyermekes anyák egy három-
éves támogatási rendszer keretén belül 
bruttó 100 ezer forintig az első két év-
ben 28,5%-os, a harmadik évben pedig 
14,5%-os támogatást kapnak, a mun-
káltatói terhek csökkentésének formá-
jában.

Az intézkedéscsomag másik része 
a mikrovállalkozások, kisadózók meg-
segítését, talponmaradását célozza. 
Mivel ezen a téren több a részlet és a 
médiaközleményekben ellentmondások 
is vannak, csak a miniszterelnöki levél 
alapján említjük meg: az évi 500.000 
euró bevétel alatti vállalkozásoknál 
bevezetésre kerül az un. pénzforgalmi 
szemléletű általános forgalmi adózás. 
Ezeknek a cégeknek áfa-fi zetési kötele-
zettsége csak akkor keletkezik, amikor 
az ellenértéket a vevőtől megkapta. Va-
gyis nem kell a forgalmi adót megelő-
legezni az államnak. (Azt egyelőre nem 
tudjuk, hogy a forintban keletkezett be-
vétel euróra történő átszámítása során 
az adóhatóság miként veszi számításba 
az év közbeni árfolyam-ingadozásokat. 
A július-augusztusi példa is mutatja, 
hogy ez milyen jelentős lehet.)

Lapzártánk idején a munkahely-
védelmi akciótervnek még nem volt 
semmiféle jogszabályi vetülete. A mi-
niszterelnöki levél szerint az intézkedé-

sek 2013. január 1-el fognak hatályba 
lépni.

Kedvező a fogadtatása

Az akcióterv bejelentése meglepően 
kedvező hangvételű fogadtatásra talált 
mind a politikai ellenzék oldalán, mind 
a munkáltatói érdekképviseletnél. Mél-
tatták például azt a körülményt is, hogy 
a kisvállalkozások terheinek pénzügyi 
könnyítése egyben jelentős adminisztrá-
ciós könnyítést is jelent, amit az tud iga-
zán értékelni, aki már maga is csinálta.

Az ilyenkor óhatatlanul elhangzó 
kritikák inkább csak azt hangoztatták, 
hogy az akcióterv elősegítheti ugyan a 
meglevő munkahelyek megtartását, de 
új munkahelyeket nem teremt; ehhez a 
kereslet bővülése kellene és beruházá-
sok. Az 1,2 millió képzetlen munkaerő 
zöme csak a mezőgazdaságban és az 
építőiparban tudna elhelyezkedni, de 
nem láthatók olyan tervek, amelyek 
ebben a két nemzetgazdasági ágazat-
ban élénkítenék a foglalkoztatást. (Sa-
ját megjegyzésünk ezzel kapcsolatban: 
célszerű volna jobban átvizsgálni a ja-
nuárban beindított Darányi Ignác Tervet 
ebből a szempontból.)

Keményebb kritikák érték az ak-
cióterv fi nanszírozási oldalát, ami a 
kormányfő szerint mintegy 300 milli-
árd forintot igényel. Ebből a hatalmas 
összegből 200 milliárdot a tranzakciós 
illeték beszedése révén, 100 milliárdot 
pedig a 2013. évi központi költségve-
tés tartalékából történő elvonás révén 
kívánnak előteremteni. A kritikusok 
szerint mindkét fedezeti tétel esetében 
sok a bizonytalansági tényező, s emi-
att maga a fi nanszírozási alap is labilis. 
Majd meglátjuk.

Rio+20

Az elmúlt nyári hetek szakmánkat és 
mozgalmunkat közvetlenül vagy áttéte-
lesen érintő eseményeinek áttekintését 
annak a nagyszabású ENSZ-konferen-
ciának a megemlítésével fejezzük be, 
amelyet „Rio+20” elnevezéssel ren-
deztek a brazíliai metropolisban, Rio de 
Janeiro-ban június második felében, az 
1992-ben ugyanott lebonyolított „Föld-
csúcs” huszadik évfordulója alkalmá-
ból. Az idei konferencia elnevezése erre 
a két körülményre utalt.

A konferencián most is számos ál-
lam- és kormányfő vett részt; hazánkból 
dr. Áder János államfő és dr. Fazekas 
Sándor vidékfejlesztési miniszter.

Ilyen alkalmakkor már az is gyanús, 
ha szűkszavúak a rendezvénnyel kap-
csolatos információk. Azt jelzik, hogy 
valami baj van; szerények az eredmé-
nyek, nincs mivel dicsekedni.

Bizony, a „Rio+20”-szal kapcso-
latban eléggé szegényes volt a hírpiac. 
Valóban baj volt, „A jövő, amelyet aka-
runk” című záródokumentum nem arról 
szólt, hogy globális szinten mi minden 
valósult meg az 1992-ben született nagy, 
lelkes elhatározásokból. Hanem inkább 
arról, hogy újból meg kell fogalmazni 
a fenntartható fejlődés új céljait! Va-
gyis – amint azt már tíz évvel Rio után 
2002-ben a dél-afrikai Johannesburg-
ban megrendezett újabb Föld-csúcson 
is megállapították – környezetvédelmi 
ügyekben stagnálás van és bújócská-
zás folyik, határozott kötelezettségvál-
lalások és konkrét cselekvés helyett. 
Sőt, mivel a légkör felmelegedése ma 
már bizonyítottan egyenes vonalban, 
sőt exponenciálisba hajlóan emelkedik, 
vagyis gyorsul, a helyzet romlásáról 
beszélhetünk. A 2001 - 2010 közötti év-
tized volt a legmelegebb az 1961 óta el-
telt félévszázadban. Az egyre gyakoribb 
időjárási szélsőségeknek már egyre több 
az emberáldozata is, a kipusztult vagy a 
kihalás szélére került más élőlényekről, 
főleg növényfajokról nem is beszélve.

Johannesburg és a Rio+20 között 
voltak más jelentős tanácskozások is 
klíma-ügyben. Például a Közép-Japán-
ban lévő Nagoja-ban 2010-ben 15 ezer 
küldött (!) részvételével; a 2009 decem-
berében Koppenhágában lebonyolított 
klímacsúcsról lapuban is közöltünk cik-
ket. Megírtuk akkor, hogy a tapasztala-
tok szerint a környezetvédelem: pénz- és 
hatalmi kérdés. A nagy ipari országok, 
úgymint az USA, Kína, India stb. a ke-
mény nemzetközi verseny közepette hú-
zódoznak gazdaságuk visszafogásától 
és az ügy érdekében hozandó pénz- és 
más áldozatoktól. Ezek az intézkedé-
sek csökkentenék versenyképességüket, 
mondják. Japán pedig az eddigi nyilat-
kozatai szerint nem hajlandó az ebben 
az évben lejáró un. kyotói jegyzőkönyv 
megújítására. Patthelyzet van kialaku-
lóban a környezetvédelem globális vi-
szonylatában; úgy tűnik, hogy még az 
Európai Unió tesz a legtöbbet ezen a 
téren.
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„Fenntartható növekedés”
helyett 
„fenntartható gazdálkodás”

Természetesen a Rio+20 világkonfe-
rencia nem szorítkozott csak a klímavál-
tozás problematikájára, hanem a környe-
zetvédelem más fontos szakterületei is 
megtárgyalásra kerültek (biodiverzitás, 
élelmiszerbiztonság stb.).

Talán jelzés-értéke is lehet annak, 
hogy a konferencia szóhasználatában a 
húsz évvel korábbi, dinamizmust sugár-
zó „fenntartható növekedés”, „fenntart-
ható fejlődés” kifejezésekkel szemben a 
visszafogottabb, óvatosabb tónusú, az 
elért állapot megőrzését sugalló „fenn-
tartható gazdálkodás”, „fenntartható 
termelés”, „az erőforrások fenntartható 
használata, hasznosítása” kifejezések 
volta a jellemzőbbek.

A klímamelegedés és szárazulás ne-
gatív erdészeti hatásainak ismertetése 
külön terjedelmes tanulmányt igényel-
ne. Ezt nem áll módunkban produkálni. 
Ezért ezzel kapcsolatban csak utalha-
tunk Prof. Dr. Mátyás Csaba akadémi-
kusunk értékes munkásságára, amely-
lyel minden bizonnyal egy új erdészeti 
fi lozófi a alapját vetette meg, valamint 
az „Erdő és klíma” konferencia-sorozat 
ugyancsak értékes dokumentumaira. 
Emlékezetbe idézzük továbbá, hogy a 
nyáron világszerte hatalmas erdőtüzek 
voltak, amelyek az erdőállományok, az 
élővilág mellett mezőgazdasági kultú-
rákban és építményekben is nagy káro-
kat okoztak, s emberáldozatokkal is jár-
tak. Ezek közül emlékezetes a szibériai 
Tuva autonóm köztársaságban pusztított 
erdőtűz, ahol tragikus módon egyszerre 
kilenc hivatásos ejtőernyős tűzoltó vesz-
tette életét a lángok között.

Hazánkban talán a bugaci ősboró-
kás leégése jelentette a legérzékenyebb 
és legmaradandóbb kárt.

Király Pál

Az Erzsébet-program az Erzsébet-
utalvány forgalmazásából származó 
eredményből valósul meg. Az Erzsé-
bet-utalvány választása felelősségteljes 
döntés, hiszen aki adja vagy használja 
az Erzsébet-utalványt, az az Erzsébet-
programon keresztül segíti mindazokat, 
akik rövidebb- hosszabb ideig kiemelt 
fi gyelemre szorulnak.

Az Országgyűlés 2012. július 6-án 
elfogadta a gyermekekről való felelős 
gondoskodás jegyében, az ahhoz kapcso-
lódó források megteremtése, valamint a 
társadalmi szolidaritásra építve a Szent 
Erzsébet-i hagyományok újraélesztése 
érdekében megalkotott Erzsébet-prog-
ramról szóló törvényt. A törvény szerint 
az Erzsébet-program keretében a Ma-
gyar Nemzeti Üdülési Alapítvány szo-
ciális üdültetéssel és étkeztetéssel, ifjú-
sági és gyermekvédelmi programokban 
való részvétellel, külön törvény szerinti 
szociális és gyermekvédelmi támogatá-
sok Erzsébet-utalványban történő folyó-
sításával kapcsolatos feladatokat, illetve 
egyéb szociális feladatok ellátásához 
kapcsolódó teendőket lát el.

Az Erzsébet-programon keresztül 
2012-ben több mint 100 ezer honfi tár-
suknak segítettek azok, akik az Erzsé-
bet-utalványt választották. Ennek em-

léket állítva a Magyar Nemzeti Üdülési 
Alapítvány 2012 őszén 100 ezer facse-
metét ültetett el, illetve minden évben 
annyi fa ültetését vállalja, ahány ember-
nek a Program lehetőséget biztosít ked-
vezményes üdülésre, táborozásra.

Az Erzsébet-program egy újszerű 
európai válasz arra, hogy a társadalmi 
szolidaritást nemcsak szavakkal, hanem 
tettekkel is képviselni kell.

Az Erzsébet-program Tanácsadó 
Testület tagjai köztiszteletben álló, a 
saját területükön kimagasló eredményt 
elért emberek. Arra kaptak felkérést, 
hogy tanácsadó testületként segítsék az 
Erzsébet-programot, és fogalmazzanak 
meg javaslatokat annak továbbfejlesz-
tésére.

Tagjai: Sunyovszky Szilvia - elnök 
(színművész), Borza Teréz (porcelán-
művész), Dr. Csókay András (idegse-
bész), Horváth Ádám (operaénekes), 
Kovács István (ökölvívó), Környei 
László (oktatási szakértő), Lovas Pál 
(belsőépítész), Dr. Németh Anna 
Mária (gasztroenterológus), Sán-
dor György (író, előadóművész), Dr. 
Zacher Gábor (toxikológus).

www.erzsebetprogram.hu

Nyugdíjasok találkozója 
Gyulajon

A Gyulaj Erdészeti és Vadászati 
ZRt. a hagyományához híven idén au-
gusztus 3-án rendezte meg nyugdíjas ta-
lálkozóját. Vendégül látta a Társaságtól 
nyugállományba vonult dolgozóit, hogy 
eltölthessenek egy kellemes napot újra 
együtt.

A vendégek 11 órára érkeztek az 
Óbiródi Vadászházhoz. A megnyitó be-
szédet Göbölös Péter, a ZRt. vezérigaz-
gatója mondta el. A köszöntést követő-
en rövid tájékoztatást adott a Társaság 
jelenlegi gazdálkodásáról és terveiről.

Ezután a „Brüderchen und 
Schwesterchen”, a Tamási Általános 
Iskola 3. osztályos tanulóiból álló tánc-
csoport mutatott be a jelenlévők nagy 

örömére egy német nemzetiségi tánc-
csokrot.

A táncbemutató után Schneiderné 
Eszenyi Margit kedves nyugdíjas dolgo-
zónk ez alkalomra írt „Erdei szépség” 
című versét szavalta el.

Minden nyugdíjas dolgozónk egy 
jelképes emléket vihetett haza, amelyről 
mindig eszükbe jut az a hely, és azok 
az emberek, akikkel életük nagy részét 
együtt töltötték.

A hagyományos ebédet kellemes 
zene, és az asztaltársaságok halk beszél-
getése kísérte. Esett szó felelevenített 
emlékekről és történetekről, amelyek 
mosolyt csaltak az arcokra, múltról, je-
lenről, jövőről.

Németh Halász Tünde
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Lapunk negyedévenkénti megjele-
nésének elkerülhetetlen velejárója, 

hogy információink frissessége szem-
pontjából nem tudunk mindig olyan fi t-
tek lenni, mint amilyennek szeretnénk. 
Így esetenként egy lapszámba csúsznak 
össze olyan események, mint például 
soproni Erdőmérnöki Karunk ünnepé-
lyes diplomaosztó, valamint nem kevés-
bé ünnepélyes tanévnyitó nyilvános kari 
tanácsüléséről szóló híradásunk.

Közbevetve megjegyezzük, hogy 
szakmai tanintézeteink közül csak az 
Erdőmérnöki Kar Dékáni Hivatala küld 
rendszeresen információkat Szakszer-
vezetünknek az élet, a gazdaság egyik 
legfontosabb témájáról: a szakember-
utánpótlás alakulásáról

I.

Elsőként azt ismertetjük, hogy a dip-
lomaosztás alkalmával hányan kap-

tak oklevelet vagy tanúsítványt az egyes 
szakokon. (Zárójelben azt tüntetjük fel, 
hogy az összes végzett személy közül 
mennyi a nő.)

Okleveles erdőmérnök 36 (8), er-
dőmérnök 1. Okleveles környezetmér-
nök 12 (6) környezetmérnök BSc 7 
(2). Okleveles környezetkutató 5 nő, 
alkalmazott környezetkutató 6 (4). Ok-
leveles természetvédelmi mérnök 5 (1), 
természetvédelmi mérnök 3 (2). Okle-
veles vadgazda mérnök 6 (1), vadgazda 
mérnök 5. Erdőpedagógiai szakmérnök/
szakvezető 11 (9).

Az ünnepi kari tanácsülések meg-
tisztelő nyilvánosságát szokták felhasz-
nálni különböző egyetemi kitüntetések 
(címek stb.) átadására is.

PhD doktorrá kilenc főt avattak. 
Professor emeritus címet kapott Prof.Dr. 
Koloszár József egyetemi tanár és Prof.
Dr. Rumpf János nyug. egyetemi tanár. 
Egyetemi magántanár címet dr. Führer 
Ernő ERTI tudományos tanácsadó, cím-
zetes egyetemi tanár címet dr. Borovics 
Attila ERTI főigazgató kapott. Címzetes 
egyetemi docens címet a következő há-
rom erdőmérnök kapott: Kiss József, a 
TÁEG ZRt. vezérigazgató-helyettese, 
dr. Szmorad Ferenc, az Aggteleki Nem-
zeti Park Igazgatóság természetvédelmi 
szakfelügyelője és dr. Tímár Gábor, a 
Heves Megyei Kormányhivatal erdő-

tervezője. A közalkalmazotti elismerő 
címek kategóriájában egyetemi főmun-
katárs címet a „Vivát Academia” társ-
lapunkat szerkesztő kollégánk, Hargitai 
Gábor kapott.

II.

A tanévnyitó ünnepség napja az 
egyetemi tanulmányaikat most 

megkezdő elsőévesek, a balekok napja. 
A Kar vezetése azonban ennek a tanács-
ülésnek a megtisztelő nyilvánosságát is 
felhasználja, hogy átadja a tiszteletdip-
lomákat az ultra-supra-veteranissimus 
fi rmák négy kategóriájának. S más ki-
tüntetéseket is az arra érdemesnek talált 
személyeknek.

Rubinoklevelet kapott a 70 éve, va-
gyis 1942-ben végzett dr. Kassay-F. 
László Pál erdőmérnök. (Az Egyetem 
annalesei szerint abban az évben 36-an 
szereztek oklevelet.)

Vasoklevélben részesült a 65 éve, 
1947-ben végzett következő hat erdő-
mérnök (az egykor 27 főt számlált évfo-
lyamból): dr. Firbás Oszkár, Páll Endre, 
Pandula Zoltán, dr. Szász Tibor, Szy 
Ferenc és Tóth Kálmán.

Gyémántoklevelet a 60 évvel ez-
előtt, 1952-ben végzett 61 erdőmérnök 
közül örvendetesen szép számban élő 
18 kolléga kapott: Bárdfalvy Ferenc, 
Buzási László, Chrenóczy-Nagy László, 
Csepregi János, Csima István, Daróczi 
Ambrus, Haják Gyula, dr. Járási Lőrinc, 
Marschall Gyula, Mester György, Mé-
száros Gyula, Németh Károly, dr. Páll 
Miklós, Sőth Ervin, Szepesi András, 
Tenkely Tibor, Tuzson Tihamér és Var-
ga László.

Aranyoklevélben még ennél is töb-
ben, 33-an részesültek az 50 évvel ez-
előtt, 1962-ben végzett 61 fős évfolyam 
még élő tagjaiként. Név szerinti felso-
rolásuktól terjedelmi szempont miatt el 
kell tekintenünk.

III.

A Nyugat-magyarországi Egyetem 
Szenátusa (az Erdőmérnöki Kar 

Tanácsának javaslata alapján) a „tiszte-
letbeli doktor (doctor honoris causa)” 
címmel tüntette ki Prof.Dr. Patkó Gyu-

la egyetemi tanárt, a Miskolci Egyetem 
rektorát.

A PhD doktorrá avatott személyek 
között ez alkalommal erdészeti vagy fa-
ipari szakember nem volt.

Az Erdőmérnöki Kar Tanácsa a Pro 
Silvicultura Natura et Venatoria Kari 
Dísztőrt adományozta Barkóczi István 
erdőmérnök, a SEFAG Erdészeti és 
Faipari ZRt. vezérigazgatója, valamint 
Hídvégi Béla, a Safari Club International 
Közép-magyarországi Egyesületének 
örökös tiszteletbeli elnöke részére.

A tanévnyitó ünnepségen Prof.Dr. 
Náhlik András kari dékán bejelentette, 
hogy a Nyugat-magyarországi Egyetem 
Szenátusának javaslata alapján az Egye-
tem rektori tisztségét a következő öt év-
ben továbbra is Prof.Dr.h.c.Dr. Faragó 
Sándor DSc. okl. erdőmérnök, intézet-
igazgató egyetemi tanár tölti be.

Faragó professzornak a tanévnyitó 
idejére jelent meg „Évtizednyi szolgá-
lat. Tíz év gondolatai két egyetem rekto-
ri székében” című legújabb, 450 oldalas 
könyve, amelyre még visszatérünk.

Dr. Király Pál

Diplomaosztás, tanévkezdés az Erdőmérnöki Karon

Közeledik 
az Idősek Világnapja

Az ENSZ először 1991-ben rendezte 
meg az Idősek Világnapját, azóta min-
den év október 1-én megemlékezünk a 
Föld mintegy hatszázmillió lakosáról.

A demográfi ai adatok szerint je-
lenleg 600.000.000-ra tehető az idősek 
száma, amely várhatóan az elkövetkező 
húsz év alatt megkétszereződik. A jóléti 
társadalmakban régóta problémát okoz 
a születések számának csökkenése, ez-
zel együtt pedig a lakosság elöregedése. 
Azokban az országokban, ahol túlnépe-
sedés okoz gondot, várhatóan a születé-
sek száma ugyancsak csökkenni fog és 
negatív népszaporulat alakulhat ki.

Az Idősek Világnapja rendezvény-
sorozat megrendezésének a célja, hogy 
középpontba helyezzék a méltóságteljes 
öregkort, valamint azt, hogy az időseket 
visszaintegrálják a gazdaságba.

B.GY.
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A régen tapasztalt forró nyár iga-
zán nem bővelkedett olyan nyugdíjas 
hírekkel, amelyek érdemi intézkedéssel 
jártak volna. Ennek ellenére néhány in-
formációt szeretnék megosztani tisztelt 
olvasóinkkal.

A Nyugdíjasok Országos Képvise-
lete (NYOK) május végi tanácsülése 
nyíltan foglalkozott a szervezet 2011. 
év tevékenységével. Sok nem várt fel-
adatot kellett rendeznie az elnökségnek. 
Legfontosabb a pénzügyi helyzet stabi-
lizálása. Megkezdődött az érdemi mun-
ka, szorosabbá vált a helyi tagszerveze-
tek közötti együttműködés. Elhangzott, 
hogy NYOK fontosnak tartja a jövőbeni 
hatékonyan működő felnőtt képzéssel 
kapcsolatos munkacsoportok létreho-
zását. Tájékoztatást kaptunk Somogy 
megye képviselőjétől, hogy véleményük 
szerint a miniszterelnök nyugdíjasok-
kal kapcsolatos ígéretei nem valósultak 
meg. Ehhez kötődik, hogy a megyében 
árfi gyelő mozgalmat szerveztek, misze-
rint 3000 nyugdíjas vásárlási szokásait 
mérték fel. Az eredmény bizonyítja, 
hogy Somogyban 3-4%-al meghaladja 
a vásárlás a fogyasztó kosarat az elmúlt 
évhez viszonyítva.

Javaslatként szóba került, hogy ké-
szüljön a Kormány felé egy fi gyelem-
felkeltő felhívás a nyugdíjasok elsze-
gényedésével kapcsolatban, amelyben 
szakszerű és tényszerű információk sze-
repeljenek.

*
Ismételten kiemelt szerepet kapott 

az informatika idősek körében történő 
szélesebb körű elterjesztése, illetve a 
legújabb eszközökre vonatkozó tájékoz-
tatás. A mai világban már nélkülözhe-
tetlenné vált a számítógép használata. 
Az előadásban elhangzott, hogy minél 
szélesebb körben – nyugdíjasok között 
– is váljon napi használati eszközzé az 
informatikai szolgáltatás, annak hasz-
nálata. Ide kapcsolódik a Kolin Pétertől 
interneten megjelent írás az „Idősek az 
információs társadalomban” címmel.

Az öregedés demográfi ai folyamatá-
ban nagyok a különbségek fejlettség és 
régiók szerint. A fejlett társadalmakban 
nemcsak az életkor meghosszabbodása, 
hanem a társadalom elöregedése is je-
lentkezik. Becslések szerint 2025-re a 

lakosság 25%-a 60 éves vagy idősebb 
lesz, ezen belül Európában a következő 
negyven évben e korosztály számaránya 
a jelenlegi 21%-röl 33%-ra emelkedik. 
Egy amerikai felmérés szerint az idősek 
legfőbb ellensége: a magány, az una-
lom, az elesettség és a szellemi képessé-
gek hanyatlása.

Az izoláció a közös oka annak, hogy 
az idősek „nem férnek olyan releváns 
szolgáltatásokhoz, információkhoz, ame-
lyek igénybe vehetők és fontosak lenné-
nek számukra”, továbbá elviselhetőbbé 
tennék a magányérzést. A „fölösleges-
ség-érzés”, ill. „az elesettség-érzés” pe-
dig nem más, mint a szociális aktivi-
tástól való elzártság két különböző 
szubjektív átélési módja.

Az időskori internet használat kuta-
tói és propagálói az izolációt vizsgálva a 
következő megállapításokra jutottak:
–  Az internet segít az időseknek, hogy 

a külvilággal kapcsolatban lévőnek 
érezzék magukat.

–  Az internet biztosítja, hogy az idő-
sek lépést tartsanak a változásokkal.

–  Az internet használatának következ-
tében az idősebbek nem függnek to-
vábbá saját családjuktól, mint a szo-
ciális támogatás egyetlen forrásától.
Az idősek felkészítése részint me-

gyei és körzeti továbbképző tanfolyam-
ok tartásával, valamint ismeretterjesztő 
kiadványok révén történhet.

*
Orbán Viktor augusztus utolsó előtti 

hetében beszélt a külképviseleti veze-
tők előtt, amelyben megerősítette egyik 
visszatérő állítását, miszerint a nyugdí-
jasok a magyar politika szent tehenei. 
Az elmúlt két évtized tömeges mértékű 
korengedményes nyugdíjaztatása a rö-
vidlátó politikai elit egyik kedvenc meg-
oldása volt a társadalmi feszültségek ke-
zelésére. Az ország népességéhez képest 
rendkívül nagyszámú a nyugdíjas, ill. a 
garantált reálnyugdíj-emelkedésük óriá-
si terhet jelentenek az ország számára. 
Az ilyen vélemények helyretételét cé-
lozta a miniszterelnök múlt heti kijelen-
tése, miszerint a nyugdíjak csökkentése 
a demokrácia alapjait ásná alá. Orbán 
Viktor szerint a nyugdíjasok ügye már 
nemcsak a napi politika kérdése, hanem 

egyenesen a demokrácia egyik alapkér-
dése.

*
Az előbbiek után egy kissé könnye-

debb témáról ejtenék szót. Ismertté vált 
cikk alapján szólni kell arról, hogy fő-
ként egyedülálló idős emberek körében 
milyen fontos szerepet játszhatnak a 
kutyák. Tanulmányok kimutatják, hogy 
egy kutya társasága javítja az idősödő 
ember életminőségét. Az egyedül élő 
idősek esetén a kutyus feltétel nélküli 
szeretete növeli gazdája önértékelését. 
Egy állat etetése és gondozása segít a 
gazdinak, hogy hasznosnak érezze ma-
gát és értelmet ad annak, hogy reggel 
felkeljen. A tanulmányok kimutatják, 
hogy a kutyatartás csökkenti a vérnyo-
mást és meggyorsítja a gyógyulási fo-
lyamatokat. A kutyussal történő együtt-
élés rengeteg örömet és vidámságot visz 
az idős emberek életébe. A kutya szám-
talan olyan tulajdonsággal rendelkezik, 
amely nagy segítségére lehet az idős 
korban. Akinek körülményei lehetővé 
teszik, hogy kutyát tartson, nem fogja 
megbánni.

Berényi Gyula
a Nyugdíjas Bizottság elnöke

Nyugdíjasoknak - nyugdíjasokról

Vadgesztenyefák védelme 

Budán még ma is sok vadgeszte-
nye-fasor van, amelyek nagy ökoló-
giai és városképi értéket képviselnek. 
A Széli Kálmán tér – Hűvösvölgy, 
valamint a Szép Ilona – Budakeszi kö-
zötti fasorokat még az I. világháború 
idején olasz hadifoglyokkal ültettet-
ték. Az utóbbi másfél-két évtizedben 
a levélaknázómolyok csúnya károkat 
okoztak a fasorokban. Csaknem vala-
mennyi fa lombozata már a nyár kö-
zepén őszies, vöröslő, pusztuló képet 
mutat. A Főkert Zrt. azonban egyre 
eredményesebben védekezik a molyok 
ellen. A rajzási időben végzett per-
metezés mellett a fa kérge alá injek-
tálnak védőszert, amely felszívódva 
akadályozza meg a rovarok fejlődését. 
(Forrás:”Helyi Téma”) A hírhez mind-
össze annyi megjegyzést füzünk, hogy 
valamikor, nem is olyan régen egyes 
erdőgazdasági tájakon, nagy összefüg-
gő erdőterületen kisebb vadgesztenye-
csoportokat ültettek téli vadtakarmá-
nyozási céllal.
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Szakszervezetünk a XXX. nyári 
olimpia évében a Nagykunsági Erdé-
szeti és Faipari ZRt. kollektívájával 
vállvetve, annak operatív szervezésében 
Szolnokon rendezte meg a XVI. Orszá-
gos Erdészeti és Faipari Sportnapokat.

Való igaz, hogy a mi rendezvényün-
kön nem volt órákig tartó gigantikus 
nyitó- és záróünnepség bámulatos je-
leneteket és nemzetközi hírű művész-
együtteseket felvonultató show-műsor-
ral, káprázatos fényeffektusokkal. A 
Temzét a Tisza, Londont pedig a Tisza 
fővárosa, Szolnok helyettesítette, s a 
versenyek megnyitását sem egy király-
nő deklarálta. (Ámbár éppen akkor volt 
Szolnokon egy Király is.)

A lényeg azonban ugyanaz volt: ne-
mes vetélkedés keretében a barátság, a 
kollegialitás, az összetartozás érzésének 
ápolása. S a testet-lelket megmozgató, a 
kellemes versenydrukkot sem nélkülöző 
nap végén az ünnepélyes, de nem feszé-
lyezett díjkiosztási ceremónia műsorá-
nak keretében, fehér asztal mellett jóízű 
elbeszélgetés, egy kis kikapcsolódás a 
munkás hétköznapok taposómalmából. 
De lássuk sorjában az eseményeket.

A helyszin: Szolnok

Az első napon az ország minden 
tájáról érkezett versenyzők és kísérőik 
elfoglalták szálláshelyüket, amelyeket 
a Szolnoki Főiskola kulturált, tiszta, ki-
fogástalan kollégiumai jelentettek. Az 
étkezések helye is a főiskola Campus 
étterme volt (ami fi atal sportolók eseté-
ben különösen nem mellékes szempont: 
megfelelő mennyiségű és ízletes ételek 
önkiszolgáló jellegű, folyamatos kiadá-
sával).

A regisztrálás után Szolnok látni-
valóinak megtekintésére volt lehetőség, 
ami hazánk egyik legnagyobb városa 
esetében nem egyszerű feladat.

Az egyik új látványosság éppen az 
a „Tiszavirág” elnevezésű híd, amely 
a Tisza jobb partján fekvő belvárost 
– ahol a szálláshelyek is voltak – köti 
össze a versenyek zömének helyszínét 
jelentő Tiszaliget városrésszel. A fö-
löttébb érdekes és látványos műszaki 
megoldást jelentő, mederpillér nélküli, a 
folyót egyetlen hatalmas ívben áthidaló, 
kizárólag a gyalogos és kerékpáros for-
galom számára fenntartott hidat két éve 
adták át rendeltetésének, de máris a vá-
ros egyik nevezetessége. Erdei közjóléti 
létesítményeket tervező erdőmérnökök 
számára pedig esetleg még tanulságos 
is lehet. (Lásd első belső borítóoldalun-
kat.)

A hídnak mondhatni már szerves 
tartozéka az északi, belvárosi hídfőjé-
nél, a Tiszai hajósok terén egy vízme-
dencében felállított, szintén nem min-
dennapi Tiszavirág-szoborkompozíció. 
Ízelítőként ennyit a városnézésből.

Az első nap a csapatvezetők és bí-
rák szokásos technikai megbeszélésével 
zárult.

Az időpont: 
Szolnok Város Napja

A versenyek tulajdonképpeni napjá-
nak reggelén a tiszaligeti Városi Sport-
csarnokban sorakoztak fel a csapatok a 
megnyitó ceremóniához.

Elsőként Dégi Zoltán, a NEFAG 
ZRt. vezérigazgatója, a rendezvény há-
zigazdája üdvözölte a megjelenteket, 
sikeres vetélkedést és kellemes szolnoki 
tartózkodást kívánva.

A vezérigazgatót követően a ven-
déglátó város nevében Balla György 
alpolgármester, országgyűlési képviselő 
(Fidesz-KDNP) köszöntötte a verseny-
zőket, de úgyis, mint a testvérszakma 
tagja, minthogy képzettségére nézve 
Miskolcon végzett geofi zikus bánya-
mérnök. Hangsúlyozta is: örül, hogy 
közöttünk, erdészek között lehet. Utalt a 

londoni olimpia ez évi megrendezésére, 
ahol a magyar versenyzők igen szép tel-
jesítményt nyújtottak. Legott hozzáfűzte 
azonban, hogy a mi versenyünk nem a 
pontgyűjtésről szól, hanem a hagyomá-
nyok őrzéséről és a barátság ápolásáról.

Az alpolgármester felhívta a fi gyel-
met arra a körülményre, hogy versenye-
ink időpontja éppen egybeesett „Szol-
nok Város Napjával”. Ugyanis 1847. 
szeptember 1-én adta át a forgalomnak 
István főherceg a Pest-Szolnok közötti 
vasútvonalat, az ország második vasút-
ját, ami annak idején természetesen az 
egész ország szempontjából történelmi 
jelentőségű esemény volt.

A szakmai nyilvánosságnak ezt a 
fórumát az alpolgármester úr felhasz-
nálta arra is, hogy kifejezze köszönetét 
a NEFAG ZRt. kollektívájának azért a 
sok támogatásért, amelyet a város részé-
re nyújtott. Jóleső érzéssel hallgattuk mi 
is ezt a kijelentését, mert hiszen tapasz-
talhattuk már, hogy nem minden város-
vezetés viszonyul ilyen hangnemben a 
városában székelő erdőgazdasághoz.

Végül Balla György úr „nem vérre 
menő”, de ádáz küzdelmet kívánt ver-
senyzőinknek és azt kérte, hogy vigyék 
el és adják át gyermekeiknek is Szolnok 
jóhírét.

Külföldi versenyzők is voltak

A helyi, szolnoki vezetőket kö-
vetően Szakszervezetünk elnöke, dr. 
Halmágyi János köszöntötte a csapato-
kat, közöttük is megkülönböztetett tisz-
telettel a lengyel és a román delegációt. 
Megállapította, hogy mivel ez már a 
tizenhatodik országos szakmai sportren-
dezvényünk, kétségtelen, hogy ezen a 

XVI. Országos Erdészeti 
és Faipari Sportnapok
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téren sikerült hagyományt teremtenünk. 
Köszönetet mondott a NEFAG ZRt. kol-
lektívájának a szervezés mindig nehéz 
és hálátlan feladatának gondos ellátásá-
ért, majd megnyitottnak nyilvánította a 
versenyeket.

Az elnököt követően a külföldi de-
legációk vezetői léptek a mikrofonhoz, 
megköszönve a meghívást, a részvétel 
lehetőségét.

Marian Stoicescu úr, a román csapat 
vezetője, a CEF (Európai Erdészek Ta-
nácsa) elnöke és egyben a CONSILVA 
román erdészeti szakszervezeti konfö-
deráció elnöke hangsúlyozta, hogy ez a 
közös rendezvény egyben a román-ma-
gyar erdészkapcsolatoknak is az egyik 
garanciája. Az elnök úr meghívta a 
magyar erdészeket a jövő év augusz-
tusában, Romániában megrendezésre 
kerülő szakmai sportversenyekre, a 
CONSILVA Kupára.

Amint már más alkalmakkor is, 
Stoicescu úr mondatait a román küldött-
ség másik tagja, a mindig vidám, ked-
ves, népszerű Jenő bácsi, vagyis Eugen 
Szilágyi erdőmérnök tolmácsolta, aki 
a CONSILVA föderáció választmányi 
tagja.

A lengyel csapat vezetője, 
Branyiszlaw Sasin úr, a Lengyel Er-
dészeti Szakszervezet alelnöke is azt 
hangsúlyozta üdvözletében, hogy a 
versenyek lényege az együttlét, egymás 
megismerése; s lengyel barátaink ta-
pasztalatokat is gyűjtenek itt.

11 versenyszámban 
520 versenyző

Az üdvözlések elhangzása után a 
csapatok haladéktalanul az egyes ver-
senyszámok helyszínére távoztak és az 
előre kidolgozott forgatókönyvnek meg-
felelően megkezdődtek a versenyek.

Amint Hajnal Imre erdőmérnök kol-
légától, a NEFAG ZRt. erdőművelési 
és kommunikációs vezetőjétől, a Sport-

napok főszervezőjétől, valamint Benei 
Béla kollégától, a részvénytársaságnál 
működő Szakszervezeti Bizottságunk 
titkárától, a bizottság sportfelelősétől 
megtudtuk, a versenyeken összesen 520 
regisztrált versenyző vett részt a követ-
kező 11 versenyszám valamelyikében 
(némelyek esetleg nem is egyben):

– kispályás futball,
– streetball,
– futás (200 és 800 méteren),
– úszás (100 méteren)’,
– lövészet (korong- és kispuska),
– íjászat,
– asztalitenisz,
– bowling,
– sárkányhajózás,
– sakk,
– tarokk.

Egyidejűleg 
több helyen zajlott

A versenyek részleteiről nehéz volna 
leírást nyújtanunk. Nemcsak különbö-
ző jellegük miatt, hanem azért is, mert 
egyidejűleg több helyen zajlottak.

Így a sakk, a tarokk és az asztalite-
nisz a Squash Clubnak a Sportcsarnok 
térségében lévő termeiben, a labdajáték-
ok pedig szintén a csarnok tőszomszéd-
ságában lévő pályákon. Az úszószámok 
a tiszaligeti Termálfürdő medencéiben. 
Az íjászat még távolabb, a Turisztikai 
és Szabadidő Központ kutyakiképző 
pályáján. A futás a Tisza gátján, a sár-
kányhajó verseny pedig természetesen a 
Tiszán, a közúti híd és a Tiszavirág-híd 
közötti folyószakaszon (a folyó szokat-
lanul alacsony vízállása mellett}. Még 
távolabb zajlott a bowlingverseny: a 
főpályaudvar közelében levő Jubileum 
Bowling Centerben. A legtávolabbi 
helyszín a lövészeti versenyeké volt: a 
városközponttól keletre kb. 5 kilométer-
re levő Millér-telep lőterén.

Ilyen helyszínrajzi széthúzottság 
mellett a versenyek napközbeni állá-
sát csak a szervezők tudták áttekinteni. 
Mi összefoglalóan azt tudjuk megírni, 
hogy az időjárás – minden szabadté-
ri verseny szervezőinek legnagyobb 
gondja – kedvező, zavartalanul napos, 
esőmentes, meleg idő volt. Rendkívüli 
esemény (baleset vagy más konfl iktus) 
sehol nem fordult elő. (Két éve egy elég 
komoly lábsérülés keletkezett labdajá-
ték közben, ami még a mentők kiszál-
lását is szükségessé tette. Tavaly pedig 

az egyik sárkányhajó mecseki evezősei 
borultak ruhástól a Dunába Vácnál, de 
a kényszerű fürdőzésnél nagyobb bajuk 
nem történt.)

Minden jó, ha jó a vége (is)

Hála az alapos szervezésnek, és 
a versenyzők fegyelmezettségének, a 
versenyek a tervezett időre, este 18 óra 
tájban befejeződtek, utoljára a sárkány-
hajósoké.

Amíg a szervezőbizottság az ered-
mények összesítésén dolgozott, addig 
a résztvevők – akinek kedve tartotta és 
erejéből még futotta – magas színvona-
lú, szép hangversenyt élvezhettek a már 
említett Tiszai hajósok terén felállított 
színpadnál. A fegyveres és rendvédelmi 
erőknek az ország különböző városai-
ból érkezett fúvós zenekarai tartottak itt 
hangversenyt, amit végül is a Légierő 
szolnoki együttese nyert meg.

Nem kis riadalmat keltett a közön-
ség körében az a három kisméretű, 19. 
századi mintájú elöltöltős ágyú (1848-
as egyenruhába öltözött honvéd tü-
zérekkel), amely az utolsó zeneszám, 
Csajkovszkij „1812” című művének 
záróakkordjaként szólalt meg többször 
fülsiketítő dörgéssel, jókora lángcsóvát 
és még nagyobb füstöt lövellve. A hang-
versenyt azután színpompás, gazdag tű-
zijáték zárta.

Mindez része volt a „Szolnok Város 
Napja” rendezvény sorozatának és így 
akarva-akaratlan a mi rendezvényünk-
nek is, a mi versenyünk pedig a város-
énak.

Izgalmas-verejtékes versenynapun-
kat a Városi Sportcsarnokban lebonyo-
lított kedélyes hangulatú eredmény-
hirdető ünnepség zárta vacsorával és 
szórakoztató műsorral. A meleg nyári 
estében megdolgozott a betevő falatért 
dr. Halmágyi János elnökünk is, amíg 
a sok díjat, kupát, serleget a győztesek-
nek, helyezést elérteknek átadta. Ez az 
aktus is igazolta a régi igazságot, alap-



ERDÉSZETI ÉS FAIPARI HÍRADÓ14

elvünket: nálunk a részvétel az első, a 
legfontosabb; az eredmény a második.

A versenyek végeredményét a mel-
lékelt kimutatás szemlélteti. A Sportna-
pok vándordíját, amelyet az összetett 
pontversenyben első helyezést elért csa-
pat nyer el, miként tavaly, úgy az idén 
is a Zalaerdő ZRt. csapata vihette haza 
megérdemelt diadallal.

Köszönet a jó szervezésért!

Összegezésként megállapíthatjuk, 
hogy a szolnoki XVI. Országos Erdé-
szeti és Faipari Sportnapok gondosan 
szervezett szakmai nagyrendezvény volt, 
hála a NEFAG ZRt. vezetőségének és 
kollektívájának. A Hajnal Imre által ve-
zetett szervező bizottság: Tóth Patricia, 
Kovács Gyuláné, Becker Mária, Terjéki 
Adorján, Benei Béla – hogy csak né-
hány exponáltabb nevet említsünk – jó 
munkát végzett. Köszönet érte!

Manapság nem könnyű dolog ilyen 
több száz embert megmozgató, a kiter-
jedt infrastruktúra mellett speciális tech-
nikai feltételeket is igénylő nagyrendez-
vény megvalósítása. (Tegyük hozzá: 
máskor sem.) Az Országos Erdészeti 
Egyesület éves vándorgyűlése mellett 
valószínűleg ez a szakma másik leg-
nagyobb megmozdulása a résztvevők 
száma tekintetében. Sok munkát és nem 
kevés pénzt igényel, s nagyfokú pozitív 
érzelmi hozzáállás szükséges hozzá a 
rendezők részéről.

A Szolnokon is érzékelt tömeghan-
gulat, tagságunk igénye alapján szinte 
biztosra vehető, hogy jövőre is lesznek 
Sportnapok. Hogy hol? Az még egyelő-
re talány.

Király Pál

Eredmények
Asztalitenisz; női: 1. Birkás Mária - 
Mecsekerdő Zrt.; 2. Molnár Katalin 
- ÉSZAKERDŐ Zrt.; 3. Vass Jánosné - 
Mecsekerdő Zrt.

Asztalitenisz; férfi : 1.Máté Gyula - 
Szombathelyi Erdészeti Zrt.; 2. Abonyi 
László - ÉSZAKERDŐ Zrt.; 3. Horváth 
József - Szombathelyi Erdészeti Zrt.

Bowling; egyéni, női: 1. Hernádiné 
Pillman Andrea - Vértesi Erdő Zrt.; 2. 
Drobnyné Pollák Margit - Vértesi Erdő 

Zrt.; 3. Lakatosné Jelencsik Mária -  
Mecsekerdő Zrt.

Bowling; egyéni, férfi : 1. Ifj. Nagy 
Károly - EGERERDŐ Zrt.; 2. Nádasdi 
Ferenc - ÉSZAKERDŐ Zrt.; 3. Hernádi 
Attila - Vértesi Erdő Zrt.

Bowling; csapat: 1. ÉSZAKERDŐ Zrt.; 
2. Vértesi Erdő Zrt.; 3. EGERERDŐ 
Zrt.

Futás; 200m női: 1. Szigetvári Éva - 
NYÍRERDŐ Zrt.; 2. Pintér Eszter - Pi-
lisi Parkerdő Zrt.; 3. Krampeczki Zsu-
zsanna - NYÍRERDŐ Zrt.

Futás; 200m férfi : 1. Lovretics Tamás 
- ZALAERDŐ Zrt.; 2. Varga Zsombor 
- ZALAERDŐ Zrt.; 3. Baranyai Péter - 
Vértesi Erdő Zrt.

Futás; 800m női: 1. Vasas Lilla - 
NEFAG Zrt.; 2. Szigetvári Éva - NYÍR-
ERDŐ Zrt.; 3. Szeverényi Szilvia - 
KEFAG Zrt.

Futás; 800m férfi : 1. Szabó Dániel - 
ZALAERDŐ Zrt.; 2. Lovretics Tamás 
- ZALAERDŐ Zrt.; 3. Varga Zsolt - 
NEFAG Zrt.

Íjászat; női: 1. Galvácsné Kertész Vik-
tória - ÉSZAKERDŐ Zrt.; 2. Farkas 
Magdolna - KEFAG Zrt.; 3. Steiner 
Melinda - KAEG Zrt.

Íjászat; férfi : 1. Balogh Krisztián - 
ZALAERDŐ Zrt.; 2. Czigula Gyula 
- ZALAERDŐ Zrt.; 3. Dobó István - 
Ipoly Erdő Zrt.

Labdarúgás: 1. Mecsekerdő Zrt. - 7pt; 
2. Románia - 5pt; 3. NYÍRERDŐ Zrt. - 
4pt; 4. NÉBIH - Erdőfelügyelők - 3pt; 
5. Gyulaj Erdészeti és Vadászati Zrt. 
- 2pt; 6. HM Budapesti Erdőgazdaság 
Zrt. - 1pt

Lövészet; női: 1. Varga Lászlóné - 
ÉSZAKERDŐ Zrt.; 2. Jánosi Mária 
- BAKONYERDŐ Zrt.; 3. Váczi Edit - 
Mecsekerdő Zrt.

Lövészet; férfi : 1. Kajzer Szabolcs - 
ÉSZAKERDŐ Zrt.; 2. Csernus Zsolt 
- NEFAG Zrt.; 3. Pongrácz Viktor - 
Mecsekerdő Zrt.

Lövészet; csapat: 1. ÉSZAKERDŐ 
Zrt. - 82pt; 2. Mecsekerdő Zrt. - 70pt; 3. 
Bakonyerdő Zrt. - 66pt

Sakk; női: 1. Czigoláné Németh Diá-
na - ZALAERDŐ Zrt.; 2. Farkas Rita 
- SEFAG Zrt.; 3. Madarászné Hervai 
Piroska - SEFAG Zrt.

Sakk; férfi : 1. Papp Nándor - 
ZALAERDŐ Zrt.; 2. Németh József - 
ZALAERDŐ Zrt.;  3. Tomasz Findysz 
- Lengyel VIP

Streetball: 1. ZALAERDŐ Zrt.; 2. 
VADEX Mezőföldi Zrt.; 3. ÉSZAKER-
DŐ Zrt.

Tarokk: 1. Dr. Széles Attila - Pest 
Megyei Kormányhivatal Erdészeti 
Igazgatósága; 2. Meggyesfalvi István 
- HM Budapesti Erdőgazdaság Zrt.; 3. 
Schmotzer András - EGERERDŐ Zrt.

Úszás; mell, női: 1. Farmosi Nikoletta 
- NEFAG Zrt.; 2. Stefcsik Viktória - 
KAEG Zrt.; 3. Drobnyné Pollák Margit 
- Vértesi Erdő Zrt.

Úszás; mell, férfi : 1. Vajda Márton - 
VADEX Mezőföldi Zrt.; 2. Szabó Péter 
- BAKONYERDŐ Zrt.; 3. Szabó Dániel 
- ZALAERDŐ Zrt.

Úszás; gyors, női: 1. Stefcsik Viktória 
- KAEG Zrt.; 2. Drobnyné Pollák Mar-
git - Vértesi Erdő Zrt.; 3. Csalánosiné 
Dukán Ágnes - Mecsekerdő Zrt.

Úszás; gyors, férfi : 1. Lovertics Ta-
más - ZALAERDŐ Zrt.; 2. Szabó Péter 
- BAKONYERDŐ Zrt.; 3. Benda Ákos 
- KEFAG Zrt.

Sárkányhajó: 1. Ipoly Erdő Zrt.; 2. 
ZALAERDŐ Zrt., 3. Pilisi Parkerdő 
Zrt., Ipoly Erdő Zrt., ZALAERDŐ Zrt., 
Pilisi Parkerdő Zrt.
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Jereb tanár úr 90 éves!

Azt mondják, hogy ma már nem 
olyan nagy kor a 75 év feletti, mert az 
átlagéletkor jócskán megemelkedett en-
nek meg annak köszönhetően. Nem a 
...! Bizony, aki megéri, az tudja igazán 
megmondani, hogy hányan nem érik el, 
hányan nem élik meg. Mennyi egy idő-
ben született osztálytárs, évfolyamtárs, 
kolléga, barát, ismerős „ment el” örökre 
a csaknem évszázadnyi idő alatt. S kü-
lönösen hosszú volt ez az idő azoknak, 
akik a drámai XX. században ették meg 
kenyerük javát. Abban a században, 
amelyben világháborúk, forradalmak-
rendszerváltások, diktatúrák és hason-
ló társadalmi kellemetességek vetették 

minduntalan kemény megpróbáltatások 
alá az emberek testét-lelkét.

*
Istennek (sorsnak, szerencsének 

stb., stb.) hála, dr. Jereb Ottó vasokle-
veles erdőmérnök-tanár a megmondha-
tók között van.

Kissé furcsán, mert hivatalosan, 
mondhatni hidegen, szinte ridegen 
hangzik ez a „dr. Jereb Ottó” megne-
vezés. Mert ahogyan ezer és ezer egy-
kori tanítványa, sok-sok tisztelője és 
barátja szívében él, Ő a „Tanár úr”, az 
„Osztályfőnök úr”, az „Ottó bátyánk”, 
az „Ottó bácsi” – kinek-kinek a viszo-
nyulása szerint. Ez illik valójában az ő 
meleg, jóságot sugárzó tekintetéhez, a 
mindig belső derűt és bölcsességet tük-
röző arckifejezéséhez, higgadt, okos be-
szédéhez, egész egyéniségéhez.

Már javában benne járunk a XXI. 
században és amint írtuk az imént, Isten-
nek hála, benne jár a Tanár úr is, még-
pedig örvendetesen jó erőben - egész-
ségben, Valójában még a XX. század 
embere ő, amint következő rövid(ített) 
életrajza is mutatja.

*
A csodálatos Észak-Erdélyben, a 

magyar és az egyetemes kultúra egyik 
nem kevésbé jeles-neves centrumában, 
Nagybányán született 1922. szeptem-
ber 2-án bányász családban. Azonban 

onnan nemsokára Borberekre, onnan 
Óradnára, végül Kapnikbányára költö-
zött a család. Az erdészpálya iránti mély 
vonzódása ezen a romantikus szépségű 
erdős hegyvidéken fogant meg lelké-
ben, amit csak erősített az a körülmény, 
hogy a nyári iskolai szünetekben ideje 
jórészét erdei gyümölcsök és gombák 
gyűjtésével töltötte.

Középiskolai tanulmányait Szatmár-
németiben végezte, majd az érettségi 
után beiratkozott a soproni Erdőmérnö-
ki Karra. Nemigen gondolta akkor, hogy 
ezzel a lépéssel sorsát, szinte egész to-
vábbi életét szorosan Sopronhoz fűzte.

Egyetemi tanulmányait a háborús 
események miatt az utolsó két évben 
társaival együtt neki is számos nehézség 
közepette kellett folytatnia. Oklevelét 
1946-ban szerezte meg. Ezzel életének 
első szakasza, a felkészülés ideje lezá-
rult.

*
1946-ban nem volt egyszerű dolog 

egy fi atal pályakezdő mérnöknek állás-
hoz jutni.  Szerencséjére éppen akkor 
három tanársegédi állás is megüresedett 
az egyetemen, s Jereb Ottó kapott a le-
hetőségen. Az Erdészeti Növénytan Tan-
székre került 1946. július 1- el a nemzet-
közi hírnévnek örvendő tudós, dr. Fehér 
Dániel professzor ( a legendás „Dani”) 
mellé. Aligha gondolta 1946-ban egyi-
kük is, hogy röpke öt év múlva Fehér 

Csapatverseny; eredményösszesítő: 

1.  ZALAERDŐ Zrt.     95
2.  ÉSZAKERDŐ Zrt.     73
3.  Mecsekerdő Zrt.      56
4.  Vértesi Erdészeti Zrt.    39
5.  KEFAG Zrt.       31
6.  NEFAG Zrt.       30
7.  KAEG Zrt.       29
8.  NYÍRERDŐ Zrt.      25
9.  Bakonyerdő Zrt.      21
10. Ipoly Erdő Zrt.      16
11. EGERERDŐ Zrt.     15
 Szombathelyi Erdészeti Zrt.   15
12. Pilisi Parkerdő Zrt.     14
 VADEX Mezőföldi Zrt.    14
13. SEFAG Zrt.       11
14. HM Budapesti Erdőgazd. Zrt.  10
15. Pest Megyei Kormányhivatal  7
16. NÉBIH - Füredi      5

 Lengyel VIP       5
 Románia        5
17. HM VERGA Zrt.      3
 NÉBIH - Erdőfelügyelők   3
 NÉBIH - Össz      3
18. GYULAJ Zrt.      2

Az EFDSz által eddig szervezett 
Országos Erdészeti 

és Faipari Sportnapok

I.  1996.  Felsőtárkány 
II.  1997.  Kaposvár 
III.  1998.  Miskolc
IV.  1999.  Gyöngyös
V.  2000.  Sopron
VI.  2001.  Budapest
VII. 2002.  Jánoshalma
VIII.  2003.   Verőce
IX.  2004.   Kecskemét

X.   2005.   Pécs
XI.  2006.   Tata
XII.  2007.   Nyíregyháza
XIII.  2008.   Nagykanizsa
XIV.  2010.   Győr
XV.  2011.   Vác
XVI.  2012.   Szolnok
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Dánielnek milyen drámai körülmények 
között kell majd megválnia tanári kated-
rájától és kari dékán tisztségétől; tíz év 
múlva pedig már nem lesz az élők so-
rában sem.

Az ifjú Jereb Ottó az oktató mun-
kában történő részvétele mellett erősít-
hette növénytani és talajmikrobiológiai 
tudását. Bő egy esztendeig tevékeny-
kedett a tanszéken, de ez elegendő volt 
ahhoz, hogy fellobbantsa és megerősítse 
benne a tudományos munka, az oktatás 
és a kutatás iránti vonzódást, elkötele-
zettséget.

*
Egy rövid, de hasznos kitérő követ-

kezett ezután a gyakorlati erdőgazdál-
kodás területére: 1947. szeptember 1-től 
a Tanulmányi Erdőgazdaság dolgozója 
lett. A Sopron-környéki erdők még jobb 
megismerése, a gyakorlati munka és a 
vállalatnál kiépített szívélyes kollegiális 
kapcsolatai is nagy segítségére voltak 
további munkája során.

A Magyar Állami Erdőgazdasági 
Üzemek (MÁLLERD), mint az állami 
erdőgazdaságok kiváló operatív irányí-
tó szervének 1949 februárjában történt 
megszüntetése, Erdőközponttá történt 
átszervezése után nyugtalan évek, szűn-
ni nem akaró átszervezések következtek 
az államerdészet életében. Ezért amikor 
az Erdészeti Középiskola Esztergomból 
Sopronba költözött és ott erdészeti tech-
nikumként folytatta működését, Jereb 
Ottó ismét élt a lehetőséggel. S szellemi 
hajlamai által is vezérelve, előbb külső 
óraadó tanárként, 1950 őszétől pedig 
már a kiváló Tuskó László igazgatósága 
alatt működő kis ötfős szaktanári testü-
let rendes tagjaként ismét a szakoktatás 
mezejére lépett, hogy azután 42 évig le 
se jöjjön onnan.

A korabeli munkajogi szabályoknak 
megfelelően hatvan éves korában 1982-
ben vonult nyugállományba, de ezt kö-
vetően még 11 évig folytatta mérnök-ta-
nári munkásságát.

*
A legtermékenyebb alkotó korszakot 

a technikumi évek jelentették Jereb Ottó 
életében. Részt vett a technikumnak 
szinte a semmiből történő megterem-
tésében általában és ezen belül termé-
szetesen saját tantárgyai: az erdészeti 
növénytan, valamint az erdőműveléstan 
oktatási feltételeinek megteremtésében 

(szertárak, gyűjtemények, demonst-
rációs anyagok). Egy gyakorló erdész 
szempontjából ezek nagyon fontos tan-
tárgyak. Tanártársaihoz hasonlóan nagy 
súlyt helyezett a gyakorlati képzésre, 
amiben segítségére voltak a már emlí-
tett jó helyi ismeretei és erdészeti kap-
csolatai.

*
A jó iskolának egyik legfontosabb 

ismérve, hogy nem csak tanít, hanem 
nevel is. A vadászerdői – tatai – eszter-
gomi történelmi gyökerű soproni tech-
nikumra különösen jellemző volt, hogy 
nevelt is: fegyelemre, műveltségre, egy-
más iránti szolidaritásra, erdész hivatás-
tudatra.

Jereb tanár úr ebből a nevelési fel-
adatból is kivette a részét. Ennek során 
három elvet állított maga és növendékei 
elé: szorgalom; becsület és igazmondás; 
szeretet (a haza, a szakma és egymás 
szeretete). Az elvetett mag jó talajba 
hullott és bő termést hozott.

Nevelői tevékenységének gyakorlati 
módszereihez tartozott, hogy az oktatá-
son túlmenően növénytani, gombaisme-
reti, méhészeti és sakk szakkört létesí-
tett és vezetett, s különféle versenyekre, 
vetélkedőkre is felkészítette tanulóit. 
Hosszú ideig maga is aktív sportoló volt. 
A kollégium szuterénjében tekepályát 
épített ki, tekeszakosztályt létesített és a 
sakk mellett maga is tekézett. Vagyis a 
saját példájával nevelt ezen a téren is.

*
A Fehér Dániel professzor mellett 

tanársegédként eltöltött idő nem múlt 
el nyomtalanul Jereb Ottó életében; 
megfertőződött a tudományos kutatás 
szellemével. Az erdészeti növénytan és 
az erdőműveléstan tanáraként a sopro-
ni erdőkben a lucfenyő növekedése és 
morfológiai tulajdonságai közötti ösz-
szefüggéseket vizsgálta Az adatgyűj-
tésbe diákjait is bevonta, akiknek szel-
lemi-szakmai fejlődésére ez a munka 
is javára vált. Mintegy 110 ezer adat 
(!) begyűjtése és feldolgozása alapján 
készített disszertációjának sikeres meg-
védésével 1969-ben elnyerte a műszaki 
doktori címet.

*
Közben megnősült, házasságából  

két fi ú- és egy leánygyermek született.  
Ma már hét stramm unoka elégedett 

nagypapája. Néhány éve megvált sze-
retett Sopronától és családi szempont-
ok miatt Gödöllőre, a város egyik kies 
részébe, a Szent István Egyetem (SzIE) 
közelébe költözött. Az erdőmérnö-
ki stfétabotot a Tanár úrtól leánya, dr. 
Jereb Katalin vette át 1974-ben; ő a SzIE 
oktatója. A Jereb-név azonban, válto-
zatlanul erősen kapcsolódik Sopronhoz, 
mert idősebb fi a, Prof.Dr. Jereb László a 
NyME Faipari Mérnöki Kar dékánja.

*
Maga Jereb tanár úr akkor sem tudna 

végleg elszakadni Soprontól, ha netalán 
akarná. Hiszen nincs olyan esztendő, 
amikor egykori növendékeinek ez vagy 
az a csoportja, ez vagy az az egykori 
osztály ne tartana találkozót a szeretett, 
kedves városban az iskola elvégzésé-
nek valamely kerek számú évfordulója 
alkalmából, vagy esetleg más okból. S 
ilyenkor mindig jön a meghívó a Tanár 
úr, az Osztályfőnök úr számára is; csak 
győzzön eleget tenni a sok meghívás-
nak.

Az idén szeptember 2-án azonban 
az egyéb „más ok” nem volt más, mint 
maga a Tanár úr! Vagyis 90. születés-
napjának, ennek az irigylésre méltóan 
és imponálóan magas évfordulónak a 
megünneplése. S hol máshol jöttek vol-
na össze ezzel a szándékkal egykori ta-
nulói, tanártársai (közöttük a szintén 90 
éves dr. Kondor Antal erdőmérnök-ta-
nár úr is), tisztelői, ha nem Sopronban, 
az egykori erdészeti technikum, a mai, 
Roth Gyula Kossuth-díjas professzorról 
elnevezett egyetemi gyakorló szakkö-
zépiskola és kollégium jól ismert, meg-
hitt falai között?

*
Szakszervezetünk tagjai között is 

szép számban vannak olyan kollégák, 
akik dr. Jereb Ottó vasokleveles erdő-
mérnök-tanár úr egykori növendékei 
voltak. Velük együtt, a magunk nevé-
ben is ezen az úton fejezzük ki jókíván-
ságainkat; további szép születésnapok 
megérését erőben, jó egészségben, bol-
dogságban!

Király Pál
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VADEX Mezőföldi Erdő- 
és Vadgazdálkodási ZRt.

A Mezőföldi Állami Erdőgazda-
ság, majd később Mezőföldi Erdő- és 
Vadgazdaság 1953-ban három kisebb 
erdőgazdaság egyesítésével jött létre. 
A VADEX Mezőföldi Állami Erdő- és 
Vadgazdaság állami vállalatként 1990. 
január elsején a Székesfehérvári Megyei 
Bíróságon, mint Cégbíróságon lett beje-
gyezve. A vállalat 1993. július 1-én, az 
Állami Vagyonkezelő Rt. Ügyvezetése 
határozatával átalakult VADEX Mező-
földi Erdő- és Vadgazdálkodási Rész-
vénytársasággá. 2005. decemberétől 
pedig már zártkörű részvénytársaság-
ként működik, alaptőkéje 2011. decem-
ber 31-én 1 879,3 millió Ft volt. A 2010. 
évi Lll. törvénnyel módosított Magyar 
Fejlesztési Bank ZRt-ről szóló 2001. 
évi XX. törvény rendelkezései alapján 
a tulajdonosi jogokat 2010. július 13-tól 
a Magyar Fejlesztési Bank Zártkörűen 
Működő Részvénytársaság gyakorolja.

*
A VADEX Mezőföldi ZRt. elsődle-

gesen Fejér és kisebb részben Komárom 
megyében, 18.958 ha állami erdő és 
hozzá kapcsolódó más művelési ágú te-
rületen gazdálkodik a Kincstári Vagyo-
ni Igazgatósággal 1996-ban megkötött 
ideiglenes vagyonkezelői szerződésben 
foglaltaknak megfelelően. A védett te-
rület összesen 3 351 hektár, amely a tel-
jes terület 17,7%-a.

A társaság telephelyei és fi óktelepei 
a gondnokságok, a fafeldolgozó üze-
mek, a vadfeldolgozó üzem, a központi 
műszaki üzem, a vadászházak, a közjó-
léti létesítmények és a kereskedelmi te-
vékenység üzlethelyiségei.

A kezelt erdőállományoknak meg-
közelítően fele faanyagtermelést szol-
gáló erdő. A társaság északi területein 
hegyvidéki gazdálkodás folyik, a déli 
területeken kedvezőtlenebb adottságú, 
síkvidéki erdők találhatók. A társaság 
az erdő- és vadgazdálkodási feladatait 
öt erdő- és két vadászgondnokság látja 
el. A legnagyobb erdőgondnokság terül-
te 6137 hektár, az átlagos terület 3792 
hektár. Az értékesített saját fatermék 
mennyisége a 2010. évi 42,2 ezer m3-rel 
szemben 2011-ben elérte az 54,7 ezer 
m3-t.

A kitermelhető ipari választékok 
mennyisége, a piaci igények változása 
következtében 2011-ben az összes leter-
melt fa 24,3 %-a iparifa, a többi vastag- 
és vékony tűzifa. A vágásérett állomány 
alapvetően a cser, az akác, a tölgy, a 
bükk és az egyéb kemény állományok-
ból tevődik ki. Ebből a legnagyobb 
mennyiséget képező cser a vadaskertek-
ben található, mely állományok jelentős 
részben túltartottnak minősülnek. A 41 
éven felüli faállomány területe 48,9%-
ot tesz ki.

*
Az erdő- és vadgazdálkodás, illetve 

a vagyonkezelt területek működtetése 
során 2011-ben a társaság összes árbe-
vételének megközelítően egynegyede 
teljesült. A vállalkozási tevékenységek 
adták a további háromnegyed részt, 
amelyben a legnagyobb arányt a vadfel-
dolgozás és a fafeldolgozás képezte. Fa-
feldolgozási tevékenység két üzemben 
zajlott, a Balinkai Fagyártmánytelepen 
és a Mezőfalvi Fűrészüzemben, ahol 
2011-ben összesen 13 ezer m3 csomago-
lóanyag került előállításra. A Soponyai 
Vadfeldolgozó Üzembe 1463 tonna 
nagyvad alapanyag került be 2011-ben, 
ennek döntő többsége feldolgozásra 
került. A vadhús értékesítési árbevétel 
92,8 %-a export piacokról származott 
2011-ben. A társaság 2011-ben túltelje-
sítette a tulajdonos által elfogadott adó-
zás előtti eredményét.

A társaság 2011. évi tevékenysége 
során elsődleges szempontként vette 
fi gyelembe az előző év foglalkozta-
tási szintjének megtartását, illetve a 
tevékenység folytatásához szükséges 
munkaerő biztosítása érdekében törté-
nő létszámnövelést. A 2011. évi üzleti 
év közfoglalkoztatottak nélküli teljes 
munkaidős átlagos statisztikai létszáma 
276 fő, az összes foglalkoztatott létszám 
2011-ben 285 fő, mely azonos volt az 
előző évivel. 2011. december végén en-
nek 46,7%-a szakszervezeti tag. 2012. 
első félévének végén a tagság létszáma 
meghaladta a foglalkoztatottak 50%-át! 
A társaságnál jelenleg egy elszámolási 
egység kivételével mindenhol van szak-

szervezeti tag. A szakszemélyzetnél a 
szervezettség az átlagnál magasabb.

*
A VADEX ZRt-nél működő alap-

szervezet nem elkülönült jogi személyi-
ségként tagja az EFDSZ-nek.

A VADEX Mezőföldi ZRt-nél 
2010-ben történt a korábbi években 
kötött Kollektív Szerződés megújítása 
a munkáltatóval, amely a vonatkozó 
jogszabályokhoz és az időszerű válto-
zásokhoz igazította a munkaadói, mun-
kavállalói jogokat és kötelezettségeket. 
2012. évre a személyi jellegű kifi zetések 
változása miatt alapvető változások kö-
vetkeztek be a Cafeteria Szabályzatban, 
mely a Kollektív Szerződés melléklete. 
Ebben a dolgozók részére rendelkezésre 
álló bruttó keretösszegek emelkedtek, 
azonban a nettó juttatás összességében 
nem növekedett.

2012-ben júniusban a Pákozd-
Sukorói Arborétumban került megren-
dezésre a hagyományosnak nevezhető 
dolgozói majális. A szervezésben a 
szakszervezeti tagok a szokásos akti-
vitással vették ki részüket. A majáli-
son hagyományosan az összes dolgo-
zó – nem csak a szakszervezeti tagok 
– vehettek részt családtagokkal. Külön 
öröm, hogy a nyugdíjasok részéről is so-
kan jelentek meg, ezzel is ápolva a még 
aktív VADEX dolgozók és a már senior 
korúak közötti jó kapcsolatot. A rendez-
vény sikerét jól mutatja, hogy a teljes 
létszám évek óta meghaladja a cég aktív 
munkavállalóinak összlétszámát.

A dolgozói érdekképviselet gyakor-
lását nagyban segíti az a kedvező hely-
zet, hogy a vállalatvezetéssel az elmúlt 
években fokozatosan korrekt, mindkét 
fél érdekeit fi gyelembe vevő kapcsolat 
került kiépítésre. Ennek keretén belül 
hatékonyan lehet rendezni a problémás 
kérdéseket.

Górász László
VADEX SzB titkár
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Munkavállalói érdekvédelem 
az EGERERDŐ Zrt-nél 

A társaság történetében a második 
világháborút követő időszakra érdemes 
visszatekinteni. Azt megelőzően egyházi 
és más magántulajdonú erdők alkották a 
Zrt. által ma kezelt területeket.

A háború után ezeket a birtokokat ál-
lamosították és az erdők állami tulajdon-
ba kerültek. Ezeket az erdőket kezelték 
az un. „MÁLLERD” erdőgazdaságok.

1950-ben a MÁLLERD megszűnése 
után létrejöttek az állami erdőgazdasá-
gok. Jellemzőjük, hogy több-kisebb 
vállalat alakult. Nevezetesen a jogelőd 
cégünk egyik fele két vállalat volt, az 
Észak Mátrai Állami Erdőgazdaság és 
a Dél Mátrai Állami Erdőgazdaság. Ké-
sőbb egyesült Mátrai Állami Erdőgaz-
daságra. Az egri székhelyű Nyugatbükki 
Állami Erdőgazdaság volt a harmadik.

*
A nagy változás 1970-ben követke-

zett be, amikor is a szándék a cégek ún. 
vertikális integrálása volt.

Ez a cél összevonásokat jelentett oly 
módon, hogy a környezetben lévő faipari 
üzemekkel együtt alakuljon ki a nagyvál-
lalat.
Esetünkben az: 
–  ERDÉRT petőfi bányai fatelepe - 

Petőfi bánya
–  Mátrai Állami Erdőgazdaság - 

Mátrafüred
–  Észak-magyarországi Fűrészek 

Felnémeti Üzeme - Felnémet
–  Nyugat Bükki Állami Erdőgazdaság 

- Eger
egységekből alakult meg a Mátrai Ál-
lami Erdő és Fafeldolgozó Gazdaság – 
egri székhellyel.

Ezt követően – a 80-as évek dere-
kán – csak névváltozás történt: Mátra-
Nyugatbükki Erdő- és Fafeldolgozó 
Gazdaság lett az új elnevezés.

Az 1992.évi LIII. törvény felhatal-
mazása alapján, a 126/1992. (VIII.28.) 
Kormányrendelet az Állami Vagyonke-
zelő Részvénytársaság felügyelete alá 
helyezte a Mátra-Nyugatbükki Erdő- és 
Fafeldolgozó Gazdaságot 1992. novem-
ber 5-vel. Az 1992. évi LIII. törvény 
előírta a vállalat gazdasági társasággá 
alakulását. Az átalakulási terv készítése, 
a vagyonértékelés 1992-ben megkezdő-
dött.

Az átalakulási terv elfogadásával az 
Állami Vagyonkezelő Részvénytársaság 
1993. december 31-i időponttal alapítot-
ta meg a Mátra-Nyugatbükki Erdő- és 
Fafeldolgozó Részvénytársaságot, az 
EGERERDŐ Erdészeti Részvénytársa-
ság jogelődjét.

Az állami tulajdonú erdőket az 1995. 
évi XXXIX.sz.törvény az Áht. által sza-
bályozott Kincstári Vagyon körébe so-
rolta.

2010. évtől az EGERERDŐ Zrt. irá-
nyítását a Magyar Fejlesztési Bank, mint 
tulajdonosi joggyakorló átvette.

*
Az Egererdő Zrt. Szakszerveze-

ti Bizottsága a társaság jogelődeinél is 
folyamatosan működött, közel 100%-os 
szervezettséggel. 1992. évig a MEDOSZ 
tagja volt, majd az ekkor önállósult Er-
dészeti és Faipari Dolgozók Szakszer-
vezetéhez (EFDSZ) csatlakoztunk, mint 
alapító tagok. 

Az Egererdő Zrt. Szakszervezeti Bi-
zottsága az EFDSZ származtatott jogi 
személyiséggel rendelkező civil szerve-
zete. Valamennyi erdészetünknél, üze-
münknél és a központban  is működik 
alapszervezet, összesen 10 alapszerve-
zettel rendelkezünk. 

Az ügyvivő testület – a Vállalati 
Szakszervezeti Bizottság (VSZB) – 15 
tagból áll. A VSZB tagjai az alapszerve-

zet titkárok, akik közül egyik választott 
látja el az elnöki teendőket valamint 4 fő 
szakmai képviselő és a választott VSZB 
titkár, akik a napi ügyeket intézik két tes-
tületi ülés között.

A VSZB évente legalább 4 alkalom-
mal ülésezik az Üzemi Tanács tagjaival 
közösen. Évente egyszer ellátogatunk 
egy-egy alapszervezetünkhöz is.

A VSZB ülésekre minden alkalom-
mal meghívást kap a Vezérigazgató úr, 
ahol tájékoztatást ad a társaság aktuális 
gazdasági helyzetéről, valamint a cég 
várható teljesítményéről.

Az üléseken kerülhet sor a  Kollektív 
Szerződés módosításra, melyet előzetes 
előkészítés után tárgyal a testület.

Valamennyi ülésen tájékoztatást 
kapnak a testület tagjai az aktuális prob-
lémákról, valamint a titkár beszámol az 
EFDSZ értekezletein elhangzottakról.

Minden év májusáig elfogadásra ke-
rül az éves beszámoló, valamint az éves 
pénzügyi terv. Az elfogadott beszámolók 
kifüggesztésre kerülnek az egységeknél.

*
Alapszervezeteinknél aktív szakszer-

vezeti élet folyik. Közös kirándulásokat, 
majálist, színházlátogatást szerveznek.

Már hosszú évek óta rendszeresen 
megrendezésre kerül valamennyi alap-
szervezetnél a Nőnap, mely alkalomból 
a hölgyeket köszöntjük. Hasonló rendez-
vényeken emlékezünk meg az urakról is 
minden évben Ivó nap alkalmából. Min-
den rendezvényt vállalati szinten szerve-
zünk az EGERERDŐ Zrt. Vezetésének 
támogatásával.

Az EGERERDŐ Zrt.-nél az szak-
szervezet és a társaság vezetése közötti 
kapcsolat kiegyensúlyozott és eredmé-
nyesnek minősíthető.

Ivádi László
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A Zalaerdő Zrt. két évvel ezelőtt 
teremtette meg a családi nap hagyo-
mányát. Először a Bánokszentgyörgyi 
Erdészet, majd a Letenyei Erdészet 
rendezte meg a programot. Idén pedig 
a Nagykanizsai Erdészet kapta meg a 
szervezés jogát.

A rendezvény több célt is szolgál. 
Egyrészt lehetőséget biztosít az ismer-
kedésre, hiszen a megye távoli pontjain 
dolgozók gyakran csak névről ismerik 
egymást. Másrészt pedig remek alkalom 
a kikapcsolódásra.

A nagykanizsai Csónakázó-tónál – 
rövidebb, népszerű tevén csak: a Csó-
tónál – lebonyolított családi napon mint-
egy 360-án vettek részt a megye számos 
pontjáról. Itt senki sem unatkozott: 
horgászat, lovaglás, solymász bemuta-
tó, céllövészet, íjászat, tanösvény várt 
kicsikre és nagyokra egyaránt. Nagy si-
kere volt a „zöld játszóháznak”, amely – 
ahogyan a szervezők fogalmaztak – ter-
mészetes szórakozást kínált: természetes 
alapanyagokat felhasználva készíthettek 
ajándéktárgyakat a gyerekek.

A hagyományos szemléletű játszó-
házban a kisebbek lelkesen gyúrták 
az agyagot, a kissé nagyobbak kuko-
ricacsuhéból készítettek játékokat. Az 
ügyes kezű leányok (és anyukák) pedig 
fonalból szőttek-fontak karkötőket, ru-
hadíszeket, kis csigákat, pillangókat.

Minden korosztályban nagy sike-
re volt a lovasprogramnak. A vállal-
kozó szelleműek lóra pattanhattak és 
lovaskocsis köröket is lehetett tenni. 
Polai Attila fi ának lovasbemutatóját 
ámuldozva néztük; ehhez még sokat 
kellene gyakorolnunk...

Az ügyességünket kipróbálhattuk a 
kitelepített lőtéren is; sok patkány és ka-
csa lelte halálát a program alatt (persze, 
csak céltáblák voltak). Az íjászkodni 
vágyók hagyományos magyar íjakat 
próbálhattak ki.

*
Az erdőben kialakított tanösvényen 

játékos feladatokkal birkóztunk meg: 
kitömött állatokat azonosítottunk, tró-
feákat kerestünk távcsővel, küzdöttünk 
a kürttel, s közben fi gyeltük Füge ku-

tya egerészését. Megcsodáltuk a karon 
ülő, félelmetes tekintetű héját és ölyvet, 
amelyek türelmesen viselték az érdeklő-
dők kíváncsiskodását.

Volt még kötélhúzás, horgászver-
seny (fakultatív sörösdoboz emelgetés). 
A kiváló „konyhaszemélyzet” minden-
kit jóllakatott; egész nap készültek a 
töltött lángosok, ebédre pedig a vadhús-
fi nomságok.

*
Jól sikerült, kitűnő hangulatban telt 

családi napunk volt a nagykanizsai Csó-
tónál, sok-sok gyerekkel és felnőttel, 
sokféle programlehetőséggel. Unatkoz-
ni nem volt idő, éhezni és szomjazni 
sem hagytak senkit. Köszönet érte a 
Nagykanizsai Erdészet lelkes szervező-
inek! Reméljük, még sok hasonló prog-
ramban lesz részünk.

S a délutánra jelzett viharfelhők is 
megvárták az estét ...

Horváth Borbála 
v.sz.b.-titkár 

Zalaerdő Zrt.

A REECO Hungary Kft. budapesti 
székhellyel működő társaság neve nem 
ismeretlen lapunk rendszeres olvasói 
előtt. Rendezvényeinek egyikéről-
másikáról már közöltünk tudósítást az 
elmúlt években Híradónkban. A német 
anyavállalatú cég a megújuló energiák 
előállításának és felhasználásuk elter-
jesztésének, valamint a hatékonyabb 
energiagazdálkodásnak egyik legismer-
tebb hazai apostola (de az anyavállalat 
fi liáléi azonos témakörben tevékeny-
kednek Ausztriában, Lengyelországban 
és Romániában is).

*
A REECO Hungary Kft. legköze-

lebbi rendezvényére 2012. október 17-
18-án kerül sor a Lurdy Konferencia- és 
Rendezvényközpontban (1097 Budapest, 
Könyves Kálmán körút 12-14.), amely-
nek a címe: CEP® Clean Energy & 
Passive House Expo Nemzetközi Kiállí-
tás és Konferencia az energiahatékony 
és intelligens épületekről.

A téma jelentőségének érzékelte-
tésére – az energiatakarékos és fenn-
tartható építészethez fűződő általános 
egyéni és közösségi érdekeken túlme-
nően – talán elég azt az egyetlen érvet 
is megemlíteni, hogy az Európai Unió 
által megfogalmazott direktíva szerint 
2020-tól már valamennyi új épületnek 
a közel nullenergiás követelménykörbe 
kell tartoznia.

Ebben a perspektivikusan fenntart-
ható építészetben és energiagazdál-
kodásban az erdészet fontos szerepet 
játszik, mint a környezetbarát és meg-
újítható energiahordozó tűzifa, valamint 
az egyik legjobb hőszigetelő tulajdonsá-
gú építőanyag, a fa előállítója.

*
A kiállítás fő témái (mintegy 1200 

m2 alapterületen):
– épületek energiahatékony építése, 

felújítása;

– műemlékvédelmi épületek energia-
hatékony felújítása;

– zéró energiafelhasználású passzív és 
új témaként – aktív házak;

– intelligens épületek, épületautoma-
tizáció, smart metering, smart grid;

– energia tanácsadás, fi nanszírozás és 
az új támogatási rendszerek.

Tervezett konferenciatémák:
– energiahatékony, zöld épületek;
– II. műemlékvédelmi konferencia;
– légtechnika és hővisszanyerés;
– árnyékolástechnika.

*
A rendezők a korábbi évek tapasz-

talatai alapján mintegy 500 konferencia 
résztvevőre és kb. 1500-2000 szakmai 
látogatóra számítanak. Várják az erdé-
szetben és a faiparban dolgozókat is!

k.p.

Családi nap a Csó-tónál

4. CEP EXPO
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Hagyományteremtő programnak 
adott csendes erdei helyszínt a Gyulaj 
Erdészeti és Vadászati Zrt. kisdádi 
horgásztava. Az erdőgazdálkodásban 
tevékenykedő szakemberek igen nagy 
számban keresik a kikapcsolódást vizek 
partján, horgászbottal kezükben. Ezért 
cégünk vezetése úgy gondolta, hogy a 
szokásos erdőgazdasági lövészverse-
nyen kívül mérettessen meg ebbéli tudá-
suk és nem utolsó sorban szerencséjük 
is. A résztvevők versenyszelleme mellé 
természetesen vendégségbe vártuk a tó-
partra a barátságot, a jó hangulatot és 
az ismerkedésre is jó lehetőséget bizto-
sító beszélgetéseket.

*
A 17 kéttagú versenycsapat regiszt-

rációt követő sorsoláson döntötte el, 
hogy melyik csapattag, melyik szektor-
ban fogja megmutatni felkészültségét.

Az előző napi extrém, viharos idő-
járást követően igen csak örülhettünk a 
néha erősen szeles, de alapjában véve 
barátságos, napos időnek. Ugyan a szél 
igencsak beleszólt a végeredmény ala-
kulásába, hiszen a tartós északi nyomás 
„elvitte a halakat” a tó déli végébe, ez 
a végelszámolás során egyértelműen 
meg is látszott a fogási eredményeken. 
De az is az igazsághoz tartozik, hogy a 
szerencse a jó helyválasztással két iga-

zán vérbeli versenyhorgász kollégának 
kedvezett, akik maximálisan ki is tudták 
használni a lehetőségben rejlő előnyü-
ket.

Az eredetileg 4 órásra tervezett vi-
adal – közmegegyezésre – félórányi 
hosszabbítással lett megfejelve, mert a 
verseny végére kezdett elcsendesedni 
a szél és mindenki abban bízott, hogy 
még tud fordítani egyet az addigi ered-
ményen. Ez így is történt, a ráadásban 
még jó pár szép hal került szákba.

*
A lefújást követően a mérlegelést 

végző bíróknak bőven akadt dolguk. 
Elvétve akadt olyan horgász, akinél ne 
lett volna mit a mérlegelő szákokba ten-
ni, legyen szó fi nomszerelékes úszós, 
rezgőspicces fenekező, vagy nehezebb 
felszereléssel próbát tévő versenyzőről. 
A kifogott halak a mérlegelést követő-
en, a versenyhorgászat „Fogd meg és 
ereszd szabadon” szellemiségének je-
gyében visszakerültek éltető elemükbe. 
A 34 versenyző összes halfogása 88,17 
kg volt.

*
A csapat eredményt a két szektorban 

külön-külön elért helyezési számok ösz-
szege adta, azonos helyezési szám ese-

tén a nagyobb kifogott tömeg döntötte 
el a helyezést.

A verseny végeredménye:
Első helyezett lett a Bakonyerdő Er-

dészeti és Faipari Zrt. csapata, 5. helye-
zési számmal és 18.340 g fogással.

Második lett a Mecsekerdő Zrt. csa-
pata, 9. helyezési számmal és 7.110 g 
kifogott hallal. 

A dobogó harmadik fokára a HM 
Verga Zrt. horgászai állhattak, 11. he-
lyezési számmal és 7.720 g fogással.

Negyedik a Kisalföldi Erdőgazdaság 
Zrt. csapata lett 11. helyezési számmal 
és 6.905 g fogással.

Ötödik hely jutott a házigazda Gyulaj 
Erdészeti és Vadászati Zrt. csapatának, 
akik 14. helyezési számmal és 8.858 g 
fogással zártak.

Hatodik helyet érte el a Sefag Erdé-
szeti és Faipari Zrt. csapata, 14. helye-
zési számmal és 5.430 gramm hallal.

Egy ilyen jellegű rendezvény mesz-
sze túlmutat az öncélú versenyzésen, ál-
tala közeledhetnek egymáshoz földrajzi 
értelemben távol álló erdőgazdasági tá-
jak és olyan információk, illetve szak-
mai tapasztalatok cserélhetnek gazdát, 
amelyek segíthetik a szakma fejlődését, 
sikereit is.

Gálos Csaba

Erdő mélyén, tó partján...
Erdőgazdaságok horgászversenye, 2012.

Az Erzsébet-programról szóló tör-
vény értelmében az Erzsébet-utalvány a 
Magyar Nemzeti Üdülési Alapítvány ál-
tal kibocsátott, személyi jövedelemadó-
ról szóló törvény szerinti, fogyasztásra 
kész étel, valamint szociális célból a 
törvényben meghatározott termék vagy 

szolgáltatás vásárlására felhasználható 
utalvány. Az Erzsébet-utalvány kibo-
csátója a Magyar Nemzeti Üdülési Ala-
pítvány, forgalmazója az MNÜA egy-
személyes tulajdonában álló Nemzeti 
Üdülési Szolgálat Kft.

Magyarország Országgyűlése 2011. 
november 21-én elfogadta „Az egyes 
adótörvények és az azzal összefüggő 
egyéb törvények” módosításáról szóló 
törvényjavaslatot, amely 2012. janu-
ár 1-től a béren kívüli juttatási elemek 
közé emelte az Erzsébet-utalványt.

Magyarország Országgyűlése el-
fogadta „Az egyes szociális tárgyú és 
egyéb kapcsolódó törvények” módosí-
tásáról szóló törvényjavaslatot, amely 
értelmében 2012. augusztus 1-től a te-
lepülési önkormányzatok rendeletben 
írhatják elő, hogy a tízezer forintot elérő 
összegben folyósított rendszeres szociá-

lis segély esetében az ellátás összegéből 
ötezer forintot természetben, fogyasz-
tásra kész étel vásárlására felhasználha-
tó Erzsébet-utalvány formájában fi zet-
nek ki.

Ezzel egy időben Magyarország Or-
szággyűlése elfogadta „A gyermekek 
védelméről és a gyámügyi igazgatás-
ról szóló törvény” módosításáról szóló 
törvényjavaslatot, amely szerint a tele-
pülési önkormányzat jegyzője annak a 
gyermeknek, fi atal felnőttnek, akinek 
rendszeres gyermekvédelmi kedvez-
ményre való jogosultsága fennáll, ter-
mészetbeni támogatást nyújt fogyasz-
tásra kész étel, ruházat, valamint tanszer 
vásárlására felhasználható Erzsébet-
utalvány formájában.

www.erzsebetutalvany.hu
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Az Országgyűlés a közelmúltban 
többek között két olyan törvényt is alko-
tott, amelyek az erdészet szempontjából 
különösen jelentősek.

Az egyik a 2012. évi CXXVI. törvény 
a Magyar Agrár-, Élelmiszergazdasági 
és Vidékfejlesztési Kamaráról (röviden: 
agrárkamara törvény), amelyet a július 
12-i ülésnapon fogadtak el és július 24-
én hirdettek ki.

A jogszabály hatálya a Magyaror-
szágon lakóhellyel, tartózkodási hellyel, 
székhellyel vagy fi ókteleppel rendelke-
ző gazdákra, gazdálkodó szervezetekre 
és a címben megjelölt agrárkamarára 
terjed ki.

*
E törvény 1. melléklete az önálló vál-

lalkozók tevékenységi jegyzéke (ÖVTJ) 
alapján kódszám szerint felsorolja azo-
kat a tevékenységi köröket, amelyek 
művelői agrárkamarai tagoknak te-
kintendők. Ilyen például a karácsonyfa 
termesztés, a brikett és pellet gyártás, a 
vadgazdálkodási szolgáltatás is, továb-
bá a 021001-től 024003-ig terjedő er-
dészeti, erdőgazdálkodási tevékenység 
(kézi és gépi fakitermelés bérmunkában 
is), a vadgazdálkodási és erdőgazdál-

kodási szakmai tervezés és szakértés, a 
gombaszakértés stb.

A 2. melléklet a tevékenységek egy-
séges ágazati osztályozási rendjének 
(TEÁOR) jegyzéke alapján sorolja fel, 
hogy ki tekintendő az agrárkamara tag-
jának.

E két jegyzék alapján ki-ki megálla-
píthatja magáról, hogy agrárkamarai 
tagnak számít-e vagy sem.

Nem keletkezik tagsági viszony azok-
nak a szerveknek vagy személyeknek az 
esetében, amelyek, akik az 5.§.(1), illet-
ve (2) pontjában feltüntetett időben már 
tagjai voltak a Magyar Vadászkamará-
nak, vagy más vadászati szakmai szer-
vezet országos vagy területi szervének. 
Egyébként az agrárkamara létrejöttének 
napján a törvény erejénél fogva taggá 
válnak az említett jegyzékek szerinti te-
vékenységet folytató személyek és gaz-
dálkodó szervezetek.

*
Ha a tagnak minősülő személy vagy 

szervezet még nem szerepel a cégnyil-
vántartásban, akkor köteles a kamará-
hoz bejelentkezni.

A tag kötelezettségei közé tartozik 
pl. a fontos adatokat tartalmazó adat-

szolgáltatás (eszközeiről, gépeiről, 
épületeiről, földjeiről stb.). Továbbá a 
tagdíj megfi zetése, amit a kamara állapit 
meg sávos rendszerben és 1 millió forin-
tig terjedhet. Meg nem fi zetése esetén 
köztartozások módjára behajtható.

*
A másik fontos jogszabály a 2012. 

évi XLVI. törvény a földmérési és tér-
képészeti tevékenységről, amelyet május 
7-én fogadott el az Országgyűlés és má-
jus 22-én hirdették ki.

A jogszabály hatályával kapcsolat-
ban természetesen elsősorban az erdé-
szeti földmérési és térképészeti felada-
tok legfontosabb szervére, a NÉBIH 
Erdészeti Igazgatóságára gondoltunk. 
Azonban fontos az ilyen irányú tevé-
kenységet folytató önálló természetes 
személyek és mérnöki irodák szempont-
jából is. Továbbá valójában jelentős 
szinte minden felnőtt magyar állampol-
gár szempontjából, aki ingatlannal ren-
delkezik.

Írásunk csupán első jelzés tagtársa-
ink számára, fi gyelemfelhívó jellegű és 
távolról sem helyettesítheti a jogsza-
bályok alapos tanulmányozását a végre-
hajtással érintettek részéről!

K.P.

A XXVII. 
Nemzetközi Ásványbörze

A termőhelyismerettani tantárgy-
csoporton belüli erdészeti ismerétek 
karbantartása szempontjából érdekes 
és jelentős, szokásos nyár végi – ősz 
eleji nemzetközi ásványbörzét (immár 
a huszonhetediket) Budapesten ismét 
a jól bevált, tágas helyen: a Magyar 
Vasúttörténeti Parkban bonyolította 
le a Kőország Kft., karöltve a Magyar 
Minerofi l Társasággal.

Amint a Kft. ügyvezető igazgatójá-
tól, Pálinkás László úrtól és a rendez-
vény adminisztrációs vonalát kézben 
tartó feleségétől, Hernádi Mártától 
megtudtuk, a kiállítók többsége termé-
szetesen magyar volt, de emellett még a 
következő 12 országból érkeztek kiállí-
tók: Afganisztán, Ausztria, Csehország, 
India, Lengyelország, Németország, 
Olaszország, Oroszország, Pakisztán, 
Románia, Szlovákia, USA.

A börze említett tanulmányi értékét 
jelentősen emelte az a körülmény, hogy 
három nagy szakmúzeum kiállítást ren-
dezett erre az alkalomra a helyszínen.

A Magyar Természettudományi 
Múzeum az idén kizárólag olyan dara-
bokat mutatott be, amelyek az Elmúlt év 
során ajándékozás útján kerültek a birto-
kába. Például a Baselban élő dr. Arnóth 
József mineralógus drágakő-gyűjtemé-
nyéből származó állatszobrokat és egy 
ritka, csiszolt „óceánjáspis” gömböt 
Madagaszkárról. Csepelről ál-meteori-
tok kerültek a múzeumba. A leginkább 
kőmeteoritokhoz hasonló, de nem koz-
mikus eredetű darabokat a meghatáro-
zás során szűrte ki a múzeum.

Az Eötvös Loránd Tudományegye-
tem Természetrajzi Múzeuma (az 
1774-ben Mathias Piller professzor által 
alapított egykori Ásványtár) egy alsó-
sziléziai terepbejárás során gyűjtött új 
szerzeményeit állította ki, magyarázó 

ábrák kíséretében: káliföldpát darabo-
kat, gránit-füstkvarc tömböket stb.

A Hermán Ottó Múzeum (Mis-
kolc) túlnyomó részben hazánk terüle-
tén gyűjtött anyagból készített ásvány-
csiszolatokat mutatott be. Ha nem látjuk 
ezt a kiállítást, akkor sohasem gondol-
tuk volna, hogy pl. a köztudatban olyan 
ásvány szegény vidékként ismert terüle-
ten, mint Pörböly – mikrolin található.

A jelenlegi nehéz pénzügyi helyzet 
még a börzén is éreztette hatását. Keve-
sebb volt a külföldi kiállító, nyomottab-
bak voltak az árak, mind a natúr, mind 
a feldolgozott kövek esetében. Némely 
egységáras dobozból már 100 forintért 
is lehetett csinos darabot kihalászni. 

A következő börzék közül ajánl-
juk tagtársainknak a november 4-én 
Mátrafüreden, az Erdészeti Szakképző 
Iskolában megrendezésre kerülőt, ahová 
a belépés ingyenes.

k.p.

Két új fontos törvény
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Címképünk és a belső borító-
oldalunk fényképeit a XVI. Orszá-
gos Erdészeti és Faipari Sportnapok 
alkalmával készítették a Nagykun-
sági Erdészeti és Faipari Zrt. mun-
katársai, s a NEFAG Zrt. bocsátotta 
rendelkezésünkre, amiért e helyen 
is ismételt köszönetet mondunk. (A 
rendezvényről szóló tudósításunk a 
12-15 oldalon olvasható.)

A hátsó belső borítóoldalon: a 
természet és az ember közös művé-
szete: lepkék ábrázolása a Magyar 
Posta által kibocsátott bélyegeken. 

Hátsó borítóoldalunkon: fából 
alkotott művészi kompozíció a nyári 
Sziget Fesztiválon a főszínpad köze-
lében. A fénykép Kálló Péter felvé-
tele. (A képet a „Metropol” hírújság 
Szerkesztőségének szíves hozzájáru-
lásával közöljük, ezt a lehetőséget is 
köszönjük.)

Debrecenben életének 71. évében 
váratlan hirtelenséggel, valószínűleg 
szívhalál következtében otthonában el-
hunyt Gábor Gusztáv okl. erdőmérnök, 
aki 1942-ben Kolozsváron született, 
oklevelét pedig 1965-ben szerezte meg 
Sopronban.

Egész szakmai pályafutása az erdő-
rendezéshez és Debrecenhez, a Hajdú-
Bihar megyei erdőkhöz fűződött. Ham-
vait – korábban kifejezett végakaratának 
megfelelően – a Tiszába hintették.

Ravatalánál Halász Gábor erdőmér-
nök, egykori egyetemi évfolyamtársa, 
később szolgálati elöljárója mondott bú-
csúbeszédet. Ennek alapján idézzük fel 
röviden Gábor Gusztáv életének legfon-
tosabb mozzanatait.

*
Édesapja vasutas volt és családja 

mindig ott lakott, ahol az apa állomás-
főnök volt; Gusztáv születése idején ép-
pen Kolozsvárott. 1949-ben a fővárosba 
helyezték a MÁV Budapesti Igazgató-
ságára. Innen hurcolta el az Államvé-
delmi Hatóság indokolás nélkül a rette-
gett Andrássy út 60-ba. Onnan a hírhedt 
kistarcsai, majd a recski internálótábor-
ba került. 1953-ban szabadult, de csak 
segédmunkásként dolgozhatott a csepeli 
vasműben. Édesanyja a Patyolat Válla-
lat munkása volt.

Gusztáv ilyen nehéz családi kö-
rülmények között végezte a gimnázi-
umot Budapesten, majd érettségi után 
1960-ban iratkozott be az Erdőmérnöki 
Főiskolára. Ott elsősorban a műszaki 
tantárgyak vonzották, főleg a geodézia; 
diplomatervét is ebben a témakörben 
készítette.

*
Oklevelének már említett, 1965-

ben történt megszerzése után augusztus 
1-el kezdte meg szakmai pályafutását a 
Debreceni Erdőrendezőség üzemterve-
zőjeként. Ettől kezdve élete elválaszt-
hatatlanul összeforrt Debrecennel, ha-
láláig. 1978-tól csoportvezető, 1986-tól 
irodavezető. Az erdőrendezés átszerve-
zése után 1997-től, az Állami Erdészeti 
Szolgálat működésének megkezdésétől 
tervezési igazgatóhelyettes nyugállo-
mányba vonulásáig. Közben posztgra-

duális képzés keretében 1978-ban kör-
nyezetvédő és tájrendező szakmérnöki 
oklevelet szerzett Sopronban.

Hogy mit végzett csaknem négy 
évtizedes pályafutása alatt? Ahhoz ide 
kellene írni a magyar erdőrendezésnek 
erre az időre eső csaknem teljes törté-
netét, aminek a terhét a 11 erdőrende-
zési iroda vezetője hordta a vállán. Hi-
szen nemigen volt olyan erdőrendezési 
feladat, amely ne jelent volna meg az 
irodák szintjén. Erdőrendezőnek lenni 
sohasem volt könnyű dolog, de az egy-
kori Országos Erdészeti Főigazgatóság 
megszűnése, 1967 után különösen nem. 
Az út egyre rögösebb, a lejtő egyre me-
redekebb lett...

*
Besskó Edittel 1966-ban kötött há-

zasságából született három gyerme-
ke közül Edit erdőmérnöki, Gusztáv 
erdésztechnikusi, Zsombor pedig az 
erdészeti technikum elvégzése után jogi 
oklevelet szerzett.

A Gábor Gusztáv által átadott stafé-
tabotot ma leánya, Gábor Edit viszi to-
vább, természetesen Debrecenben, mint 
a Hajdú-Bihar Megyei Kormányhivatal 
Erdészeti Igazgatóságának vezetője.

K.P.

Gábor Gusztáv
(1942-2012)

Természetvédelem 
Budapesten 

Kezelési tervet fogadott el a fővá-
ros közgyűlése a hatáskörébe tartozó 
természetvédelmi értékekre vonatko-
zóan. A védelmi stratégia gerincét az 
élőhelyek fenntartása, lehetőség szerinti 
bővítése, értékeik megóvása, szükség 
szerinti helyreállítása képezi. Budapest 
kiemelkedik az európai fővárosok közül 
természeti adottságaival; különösen a 
budai oldal, de szép számmal akad ter-
mészetes ökoszisztéma, vizes élőhely, 
stb. Pest határában is. A terv végrehaj-
tásából komoly feladat hárul a Főkert 
Zrt. mellett a Pilisi Parkerdő Zrt-re, de 
még a 2011 októberében újjászervezett 
Budapesti Természetvédelmi Őrszolgá-
latra is. 

(Forrás: „Hegyvidék”)
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